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نابودی قریب الوقوع 
صنعت دامداری

 در گلستان 
■  بامسوولیت سردبیر

گلستان رتبه یازدهم در تولید گوشت 
قرمز و رتبه نهم در تولید شیر را در 
از  برخورداری  دلیل  وبه  دارد  کشور 
شرایط اقلیمی مناسب از قدیم الایام از 
استان های مستعد در زمینه ی دامپروری 
بوده است.اما چند سالی است که گرانی 
و کمبود خوراک دام موجب شده تولید 
و اشتغال در این بخش با مشکل مواجه 
شود.خشکسالی های چند سال اخیر و 
کاهش تولید علوفه در مزارع ، تحریم ها  
افزایش  و  داروها  گرانی  و  کمبود  و 
قیمت نهاده های دامی روزگار دامداران 
حمایت  عدم  و  کرده  سیاه  را  استان 
دولت و به عبارت بهتر ناتوانی دولت در 
حمایت از این صنعت در گلستان روز 
به روز به دامداران استان آسیب بیشتری 
وارد می کند.هزینه بالای خوراک دام 
موجب شده تعداد زیادی از واحدهای 
دامداری در استان تعطیل شوند طبیعی 
است که وقتی دامدار نتواند مشکلات 
موجود را حل کند و دولت نیز در این 
خصوص تنها تماشاگر باشد چاره ای 
جز تعطیلی نیست و در این بین افراد 
شد.بنابراین  خواهند  بیکار  نیز  زیادی 
جهاد  سازمان  مسوولان  برای  اگر 
کشاورزی استان خاموش شدن چراغ 
واحدهای باقیمانده ی دام در گلستان 
اندک اهمیتی دارد هر چه زودترچاره 
ای بیندیشند که فردا دیر خواهد بود.
در حال حاضربسیاری از دامداران به 
دنبال این هستند که هر چه زودتر با 
فروش دام و واگذاری دامداری ها و 
یا تغییر شغل، از این گرداب خلاص 
شوند و این موضوع برای گلستان که 
روزگاری قطب دامپروری کشور بود 
تدبیری  است.بی  جدی  تهدید  یک 
و  حمایت  عدم  و  دولتی  مسوولان 
نظارت بر تولید و توزیع نهاده های دام 
ودر نتیجه کمبود و افزایش سرسام آور 
تردید  بدون  دامی،  های  نهاده  قیمت 
شاغلین  بیکار شدن  و  تعطیلی  عامل 
دامداران  ورشکستگی  و  بخش  این 
وعده  از  است.مسوولان دست  استان 
ها و وعیدها بردارند و اقدامی عاجل 
کنند چرا که با ادامه ی این روند نه تنها 
دامدار که مصرف کنندگان نیزبا افزایش 
چند برابری قیمت گوشت و نهاده های 

دامی متضرر خواهند شد.

یادداشت اول
مشکلات صنعت چاپ

مشاوره وسرمایه گذاری در بورس

 گرگان : خیابان ولیعصر  عج
 بین عدالت 65 و67 مجتمع اهورا ، طبقه اول
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نقد و بررسی برنامه  وزیر اموراقتصادی
 و دارایی دولت سیزدهم
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آمادگی مجلس برای رفع
 خلأهای قانونی در حوزه تولید 

رئیس اداره پنبه و دانه های روغنی جهادکشاورزی گلستان 
گفت: امسال با وجود قیمت مناسب پنبه، خشکسالی 
باعث کاهش عملکرد این محصول شد و به همین علت 
عایدی که کشاورزان پنبه کار به دست آوردند، عملا 
جوابگوی هزینه های آنها نشد.علی موسی خانی اظهار 

کرد: در سه سال  اخیر شاهد افزایش سطح زیر کشت 
پنبه در استان هستیم به طوری که سطح زیر کشت این 
محصول از ۱۰ هزار هکتار، به ۲۱ هزار هکتار در سال 
گذشته رسید.وی بیان کرد: امسال نیز پیش بینی می شد که 
۳۰ هزار هکتار پنبه در استان کشت شود و برای همین 

اندازه نیز بذر و کود تدارک دیده شد اما با توجه به شرایط 
خشکسالی و کاهش آب سدها، این امر محقق نشد و تنها 
حدود ۱۸ هزار هکتار پنبه کشت شد.رئیس اداره پنبه و 

دانه های روغنی گلستان خاطرنشان کرد: از همین...
صفحه۲

پنبه سودی برای 
کشاورزان نداشت 
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تزریق ۹۰۰ هزار
 دوز واکسن در گلستان

2
افزایش  دانش آموزان 

گلستانی

علاج بخشی خلیج گرگان به عنوان کانون 
اصلی گرد و غبار در گلستان الزامی است
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خشکسالی در خلیج گرگان 
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پرداخت 5۰۰ فقره 
تسهیلات ودیعه مسکن 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( گلستان 
ودیعه  برای  تقاضا  جاری  سال  در  گفت: 
تاکنون  و  یافته  افزایش  مسکن در گلستان 
۵۰۰ مورد پرداخت و ۷۵۰ نفر هم در نوبت 
دریافت این تسهیلات هستند. به گزارش مهر، 
عیسی بابایی اظهار کرد: در سال ۹۹ اتفاقات 
خوبی در زمینه مسکن در گلستان افتاده و بیش 
از پنج هزار خدمات مسکن شامل احداث، 
مرمت، خرید، سرویس بهداشتی، عایق بام، 
لوله کشی گاز و مسکن محرومان ارائه شد. 
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( گلستان با 
بیان اینکه امسال هزار و ۲۰۰ خانوار مددجوی 
نیازمند دریافت خدمات مسکن، شناسایی 
شده اند، افزود: دو طرح ویژه مسکن با سپاه 
و بنیاد علوی در گلستان اجرا خواهد شد. وی 
توضیح داد: طی تفاهمنامه کمیته امداد با سپاه 
در کشور ۴۰ هزار واحد مسکونی ساخته 
خواهد شد که سهم گلستان هزار و ۷۵۰ واحد 
است و تاکنون ۵۰۰ پروانه ساختمان اخذ و 
کار احداث آغاز شده است.طبق گفته بابایی 
به هر واحد ۵۰ میلیون تومان کمک بلاعوض 
پرداخت شده و ستاد اجرایی فرمان امام )ره( و 
سازمان مستضعفان هم در این طرح مشارکت 
خواهند کرد. مدیرکل کمیته امداد امام خمینی 
)ره( گلستان ادامه داد: یک پروژه ۳۰۰ واحد 
هم در مراوه تپه با کمک بنیاد علوی در حال 
اجرایی  امسال  که  است  احداث  احداث 
خواهد شد. وی گفت: در سال جاری تقاضا 
برای ودیعه مسکن هم افزایش پیدا کرده و تا 
سقف ۲۰ میلیون تومان بابت اجاره و رهن 
خانه پرداخت می شود که تاکنون ۵۰۰ مورد 
پرداخت شده و ۷۵۰ نفر هم در نوبت دریافت 
هستند. بابایی بیان کرد: در سال گذشته مبلغ 
۸۸ میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه به 
۱۲ هزار نفر پرداخت کردیم که امسال تاکنون 

۲۱ میلیارد تومان پرداخت شده است.

فاز اول پست 4۰۰ کیلوولت گرگان 
سال آینده وارد مدار می شود

معاون هماهنگی توزیع شرکت توانیر گفت: 
فاز اول پست برق ۴۰۰ به ۶۳ کیلوولت مریم 
آباد گرگان سال آینده وارد مدار می شود و 
به توزیع برق گرگان کمک خواهد کرد. به 
گزارش مهر، غلامعلی رخشانی مهر در حاشیه 
بازدید از پست برق مریم آباد گرگان اظهارکرد: 
فاز اول پست برق ۴۰۰ به ۶۳ کیلوولت مریم 
آباد گرگان سال آینده وارد مدار می شود و 
به توزیع برق گرگان کمک خواهد کرد.معاون 
هماهنگی توزیع شرکت توانیر گفت: تاکنون 
۱۴۰ میلیارد تومان جهت این پست برق هزینه 
شده که طی برآوردهای صورت گرفته جهت 
احداث این پست فوق توزیع ۱۷۰ میلیارد 
تومان هزینه دارد.وی افزود: افزایش قیمت و 
عدم همکاری پیمانکار مربوطه جهت احداث 
ساختمان باعث شد تا سرعت این پروژه به 

کندی پیش برود.

افزایش  دانش آموزان گلستانی
مدیرکل آموزش و پروش گلستان گفت: 
۳۸۵ هزار دانش آموز سال تحصیلی ۱۴۰۰ 
- ۱۴۰۱ را در این استان آغاز خواهند کرد 
که این تعداد نسبت به سال تحصیلی گذشته 
۱۱ هزار نفر بیشتر است.احسان گوهری راد 
اظهار داشت: این تعداد دانش آموز در ۲ 
هزار و ۷۰۰ مدرسه تحصیل می کنند که 
حدود ۴۵۰ مدرسه غیرانتفاعی و مابقی 
دولتی هستند.وی با اشاره به این که حدود 
۳۰ درصد کلاس های درس استان نیاز به 
مقاوم  سازی و نوسازی دارند، خاطرنشان 
کرد: اداره کل نوسازی، تجهیز و نگهداری 
 ۱۰۷ جدید  تحصیلی  سال  برای  استان 
کلاس احداث کرد که تحویل این نهاد 
آموزشی شد.وی یادآور شد: هر چند اداره 
کل نوسازی تجهیز و نگهداری مدارس 
استان در تابستان سال جاری اقداماتی در 
خصوص نوسازی و بهسازی انجام داد اما 
برای برطرف شدن کل مشکل استان، نیاز 
به اقدام بزرگتری است.مدیرکل آموزش و 
پرورش گلستان بیان داشت: سرانه فضای 
دانش آموزی در استان حدود چهار و هفت 
دهم مترمربع است در صورتی که میانگین 
کشوری پنج و هشت دهم مترمربع ثبت 
 ۹۰ کرد:  اضافه  است.گوهری راد  شده 
درصد همکاران ما در بخش های مختلف 

نیز  درصد  و ۴۰  کرونا  واکسن  اول  دُز 
اشاره  با  کرده اند.وی  دریافت  را  دوم  دُز 
به وضعیت کرونا در ۲ سال اخیر سال 
از  خانواده ها  استقبال  عدم  و  تحصیلی 
مدارس غیردولتی بیان کرد: هزینه مدارس 
غیردولتی در صورت برگزاری برنامه  های 
ریال  میلیون  به حدود ۱۲۰  برنامه  فوق 
می رسد اما زمانی که کلاس های فوق برنامه 
نباشد، نباید هزینه ای پرداخت شود، مگر آن 
که اولیای دانش آموزان به منظور تقویت 
درس فرزندان خود بخواهند کلاس های 
خارج از ساعت درس را برگزار کنند که 
باید هزینه آن را والدین پرداخت نمایند.

وی تصریح کرد: در شهرستان هایی مانند 
گرگان و گنبدکاووس استقبال خانواده ها 
بیشتر از سایر نقاط استان است اما مشکل 
اصلی ما این است که دانش آموزانی که 
قبل از شیوع کرونا در مدارس غیردولتی 
تحصیل می  کردند به دلیل هزینه  بر بودن 
برای  رغبتی  والدین  مجازی  آموزش  و 
حضور فرزندانشان در آن مدارس دیگر 
ندارند و به سمت مدارس دولتی گرایش 
بیشتری پیدا کرده اند و همین مساله باعث 
شده تا تعداد دانش آموزان مدارس دولتی 
شود.مدیرکل  گذشته  سال های  از  بیشتر 
آموزش و پرورش گلستان در خصوص 

به  ما  تمایل  گفت:  نوبته  تک  مدارس 
حضور دانش آموزان در مدارس تک نوبته 
است و از سوی دیگر با توجه به تعداد زیاد 
دانش آموزان در مقطع متوسطه، ۸۵ درصد 
مدارس این مقطع تحصیلی ۲ نوبته هستند.

گوهری راد تصریح کرد: در زمان حاضر 
مشکلی در این مدارس نداریم اما با توجه 
به گرایش بیشتر دانش آموزان به مدارس 
دولتی در سال تحصیلی جدید، مشکلاتی 
خواهیم داشت و از سوی دیگر مدارس 
حاشیه شهر گرگان که تک نوبته هستند 
با توجه به این استقبال و شرایط موجود، 
برغم مخالفت ما، باید آنها را هم ۲ نوبته 
کنیم.وی در زمینه پرداخت وجه در هنگام 
ثبت نام، اضافه کرد: هیچ مدیر یا فردی حق 
ندارد در زمان ثبت  نام وجهی به غیر از بیمه 
و کتب درسی دریافت کند اما در ادامه کار 
نیز خانواده ها می  توانند برای ارتقا کیفیت 
تحصیلی به مدرسه کمک کنند که این کار، 
هم در قانون و هم دستورالعمل های اجرایی 
ذکر شده است.وی تاکید کرد: با مدیرانی 
که به اجبار در هنگام ثبت  نام دانش آموزان 
وجهی دریافت می  کنند برخورد خواهیم 
کرد.وی بدون اشاره به تعداد مدیران گفت: 
که  شد  گزارش  تخلفاتی  گذشته  سال 

متخلفین خلع ید شدند.

پنبه سودی
 برای کشاورزان نداشت

روغنی  دانه های  و  پنبه  اداره  رئیس 
جهادکشاورزی گلستان گفت: امسال 
با وجود قیمت مناسب پنبه، خشکسالی 
باعث کاهش عملکرد این محصول شد 
و به همین علت عایدی که کشاورزان 
عملا  آوردند،  دست  به  کار  پنبه 
نشد.علی  آنها  هزینه های  جوابگوی 
موسی خانی اظهار کرد: در سه سال  
اخیر شاهد افزایش سطح زیر کشت پنبه 
در استان هستیم به طوری که سطح زیر 
کشت این محصول از ۱۰ هزار هکتار، 
به ۲۱ هزار هکتار در سال گذشته رسید.
وی بیان کرد: امسال نیز پیش بینی می شد 
که ۳۰ هزار هکتار پنبه در استان کشت 
شود و برای همین اندازه نیز بذر و کود 
تدارک دیده شد اما با توجه به شرایط 
خشکسالی و کاهش آب سدها، این 

امر محقق نشد و تنها حدود ۱۸ هزار 
هکتار پنبه کشت شد.رئیس اداره پنبه 
و دانه های روغنی گلستان خاطرنشان 
کرد: از همین مقدار سطح کشت شده 
پنبه نیز با توجه به تداوم خشکسالی، 
محصولات با حداقل آبیاری به مرحله 
تولید و برداشت رسید و عملکردی که 
آن هستیم جوابگوی هزینه ها  شاهد 
نیست.وی بیان کرد: امسال برخی از 
مزارع پنبه حتی یک بار هم آبیاری نشد 
و عملاً پنبه ما به صورت دیم کشت 
شد.موسی خانی تصریح کرد: پیش بینی 
می شد امسال ۴۰ هزار تن پنبه در استان 
برداشت شود اما این امر محقق نشده 
پنبه خواهیم  و حداکثر ۳۰ هزار تن 
داشت.وی با اشاره به فعالیت ۹ کارخانه 
پنبه پاک کنی در استان، گفت: امسال 
کارخانجات پنبه را با قیمت حداقل 
کشاورزان  از  نقداً  تومان  هزار   ۲۳
خریداری می کنند.رئیس اداره پنبه و 
دانه های روغنی گلستان خاطرنشان 
پنبه  کشت  برنامه ریزی  برای  کرد: 
در سال آینده باید وضعیت بارندگی 
اگر  کرد.  بررسی  را  سدها  آب  و 
بارندگی خوبی داشته باشیم باز هم 

استقبال از پنبه را خواهیم داشت.

پرواز گرگان – استانبول
 به زودی برقرار می شود

رئیس نمایندگی وزارت امور خارجه 
پرواز  زودی  به  گفت:  گلستان  در 
دومین  به عنوان  استانبول  به  گرگان 
برقرار  فرودگاه  بین المللی  پرواز 
خواهد شد.ذوالفقار امیرشاهی اظهار 
کرد: با توجه به پتانسیل های خوبی که 
استان گلستان در زمینه های اقتصادی 
با  مناسبات  توسعه  دارد،  تجاری  و 
کشورهای همسایه و سایر کشورهای 
جهان یک ضرورت به حساب می آید 
و در این راستا با پیگیری های صورت 
گرفته از ابتدای امسال پرواز گرگان 
افزود:  شد.وی  راه اندازی  آکتائو   –
بسیار  تأثیر  پرواز  این  راه اندازی 

مناسبی در گسترش مناسبات استان 
میانه  آسیای  کشورهای  با  گلستان 
است.رئیس  داشته  قزاقستان  به ویژه 
در  خارجه  امور  وزارت  نمایندگی 
ادامه  در  کرد:  بیان  ادامه  در  گلستان 
گسترش مناسبات با کشورهای دیگر، 
مقدمات پرواز گرگان به استانبول نیز 
فراهم شده و به زودی شاهد برقراری 
استان  در  خارجی  پرواز  دومین 
ترکیه  گفت:  بود.امیرشاهی  خواهیم 
کشوری بزرگ و دارای ظرفیت های 
طرف  از  و  است  مؤثری  اقتصادی 
شهروندان  از  زیادی  تعداد  دیگر 
گلستانی با انگیزه تحصیل، تجارت و 
اقامت به این کشور رفت وآمد دارند.
وی در خصوص برقراری پرواز در 
اربعین  ایام  در  گفت:  اربعین،  ایام 
به صورت موقت چند پرواز چارتری 
بین گرگان و نجف برقرار خواهد شد 
تا هم استانی ها به راحتی بتوانند به طور 
عالیات  عتبات  به  استان  از  مستقیم 
مشرف شوند.رئیس نمایندگی وزارت 
امور خارجه در گلستان خاطرنشان 
کرد: در تلاش هستیم سومین پرواز 
بغداد  یا  نجف  به  استان  بین المللی 

به صورت دائمی برقرار شود.

لزوم واردات کنترل شده برنج
نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای اسلامی 
گفت: تولیدات برنج داخلی پاسخگوی نیاز همه جامعه 
نیست اما باید واردات به گونه ای کنترل شود کشاورز هم 
صدمه نبیند.غلامرضا منتظری اظهار کرد: برای واردات برنج 
باید دو بخش را در نظر بگیریم؛ یکی انگیزه کشاورزان است 
که به سختی تلاش می کنند و فصل محصول انتظار دارند با 
قیمت خوب برنج فروخته شود.وی با تاکید بر اینکه چتر 

حمایتی دولت باید بیشتر باز شود، افزود: دولت باید مراقب 
باشد انگیزه کشت برنج را از کشاورزان نگیرد چرا که همه 
امیدشان به فصل برداشت محصول است.وی با اشاره به 
اینکه اگر واردات را خیلی آزاد بگذاریم و کنترل نکنیم قطعاً 
کشاورز آسیب خواهد دید، تصریح کرد: باتوجه به اینکه 
قشری از جامعه وجود دارد که توان خرید برنج با این قیمت 
را ندارند نمی توان این قشر را نادیده گرفت.منتظری بیان کرد: 

واردات برنج باید در حدی باشد که بتوانیم پاسخگوی اقشار 
آسیب پذیر جامعه نیز بود تا این قشر با مشکل مواجه نشوند 
لذا نباید در این حوزه افراط وتفریط وجود داشته باشد.وی با 
تاکید بر این که باید همه جوانب وارات باید سنجیده شود، 
گفت: به نفع همه کشور است که از کشاورز حمایت شود 
اما رسیدگی به افرادی که توان خرید برنج ایرانی را ندارند 

ضروری است. 
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خبر

علاج بخشی خلیج گرگان 
به عنوان کانون اصلی گرد و غبار 

در گلستان الزامی است

بخشی  علاج  کرد:  اظهار  گلستان  استاندار 
خلیج گرگان به وسعت ۴۰۰ کیلومتر که تقریباً 
۳۰ درصد آن خشک گردیده به عنوان کانون 
اصلی گرد و غبار در گلستان الزامی است. 
به گزارش روابط عمومی،  حق شناس در 
چهارمین جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه 
دبیر مجمع  منتظری  با حضور دکتر  استان 
نمایندگان استان و دکتر طهماسبی دبیر ملی 
سیاست گذاری و هماهنگی پدیده گرد و غبار 
تصریح کرد: سازمان محیط زیست به عنوان 
متولی مدیریت پدیده ریزگرد ها در کشور 
است و تلاش داریم با استفاده از منابع ملی 
سازمان و  منابع استانی انتقال آب به خلیج 
زمان  ترین  کوتاه  در  آن  لایروبی  و  گرگان 
ممکن امکان تهدید شهرهای استان توسط 
ریزگردها را کاهش دهیم.وی افزود: بانک های 
استان همراهی مناسبی در پرداخت تسهیلات 
رونق تولید داشته اند اما بانک ها باید رویه 
واحدی داشته باشند.استاندار گلستان گفت: 
استان،  به ظرفیت های کشاورزی  با توجه 
راه اندازی کارخانه های ریسندگی و کارخانه 
های صنایع تبدیلی و رفع مشکلات برق و 
گاز و استفاده از تسهیلات آنان  زمینه اشتغال، 
رونق تولید و افزایش حضور سرمایه گذاران 
در استان را فراهم می آورد. حق شناس یادآور 
شد: با توجه به نهایی شدن سند برنامه هفتم 
توسعه بانک ها ظرف چند روز آتی اطلاعات 
مورد نیاز را به اداره کل دارایی ارایه نمایند 
و همچنین دستگاه های اجرایی جهت ارایه 
جداول مورد نیاز در خصوص بودجه سال 

۱۴۰۱ همکاری لازم را داشته باشند. 

تسریع در روند بازگشایی
 مسیر کوی طبیعت تاکید شد

در چهارمین جلسه کمیسیون توسعه وعمران 
اسلامی  شورای  شهری  ونقل  وحمل 
شهرگرگان به ریاست عیسی مهری اقدامات 
مسیر  بازگشایی  خصوص  در  شده  انجام 
گرفت.به  قرار  بررسی  مورد  طبیعت  کوی 
گزارش روابط عمومی، در این جلسه که با 
وعمران  توسعه  کمیسیون  اعضای  حضور 
شورا، معاونین و مدیران حوزه های عمران، 
شهرسازی و املاک برگزار شد، طرح مسیر 
کوی طبیعت با توجه به طراحی مسیر در طرح 
بررسی  مورد  آن  موجود  وشرایط  تفصیلی 
قرار گرفت. مهری با بیان اینکه بازگشایی 
محور طبیعت موجب کاهش بار ترافیکی و 
همچنین رونق آن محدوده از شرق گرگان 
سریعتراجرای  پیگیری  بر  شد،  خواهد 
این طرح تاکید کرد.در این جلسه مدیران 
شهرداری ضمن تشریح خط پروژه، فعالیت 
های عمرانی که در مسیر کوی طبیعت در 
انجام است را شرح دادند و اعضای  حال 
کمیسیون در زمینه بازگشایی وتملکات و 

مباحث ترافیکی به تبادل نظر پرداختند.

اعتبارات آبرسانی روستایی 
کشور به هشت هزار میلیارد 
ریال افزایش یافت

رییس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت 
مهندسی آب و فاضلاب کشور با اشاره 
امسال  اعتبارات  برابری  چند  رشد  به 
شهری  و  روستایی  آبرسانی  بخش 
گرفته  نظر  در  بودجه  گفت:  کشور 
شده برای توسعه بخش آب روستایی 
بیش  به  ریال  میلیارد  هزار  حدود  از 
افزایش  ریال  میلیارد  هزار  هشت  از 
از  بازدید  در  جانباز  یافت.حمیدرضا 
و  مینودشت  چای  چهل  نرماب  سد 
بررسی مسائل آبرسانی شرق گلستان 
اظهار داشت: یکی از اهداف شرکت 
افزایش  برای  کشور  فاضلاب  و  آب 
مدت  میان  آب  تامین  اعتبارات،  این 

و بلند مدت در همه مناطق است که 
این دغدغه به طور جدی در جلسات 
گلستان  مردم  نمایندگان  با  مشترک 
در مجلس از سوی آنان مطرح شده 
افزود:  پیگیری قرار دارد.وی  و مورد 
بلند  طرح های  گلستان  استان  در 
شده  ریزی  برنامه  آب  تامین  مدت 
موقع  به  تخصیص  با  امیدواریم  که 
اعتبار، نسبت به اجرای آن اقدام کنیم.
و  آب  مهندسی  شرکت  مدیرعامل 
تکمیل سد  روند  به  فاضلاب کشور 
نرماب چهل چای اشاره کرد و گفت: 
سرعت پیشرفت این پروژه در مقایسه 
با بازدید حدود یک سال قبل مطلوب 

این  ادامه  با  امیدواریم  و  است  تر 
روند در یک برش کوتاه مدت بتوان 
بخشی از آب این سد را برای مصارف 
شرب و اضطراری مناطق پایین دست 
اختصاص داد.جانباز افزود: در بازدید 
امروز مقرر شد ضمن تقویت اعتبارات 
مورد نیاز تکمیل سد نرماب، به گونه 
ای برنامه ریزی شود تا بخشی از آب 
با  سد  دست  پایین  مردم  نیاز  مورد 
احداث تصفیه خانه های موقت تامین 
گردد.وی اظهار امیدواری کرد که تمام 
برای  کشور  ای  بودجه  ظرفیت های 
پروژه های  اجرای  به  دادن  سرعت 

آبرسانی گلستان به کار گرفته شود.

قلب اقتصاد گلستان خشک شد
کاهش  و  خشکسالی  شریفی-  مریم 
بر  نزولات جوی در سال جاری علاوه 
خسارت سنگین به کشاورزان در فصل 
بهار، برای کشت پاییزه هم چالش ایجاد 
کرده و اقتصاد گلستان را تحت تاثیر قرار 
داده است.استان گلستان یکی از قطب های 
مهم کشاورزی کشور است و سهم بزرگی 
در تولید مواد غذایی مورد نیاز کشور را به 
خود اختصاص داده است. از سوی دیگر 
اقتصاد مبتنی بر کشاورزی آن باعث شده 
تقریباً نیمی از ساکنان آن شغلی مرتبط با 
کشاورزی داشته باشند و به همین نسبت 
نیمی از درآمد استان هم کشاورزی محور 
باشد. اما کاهش نزولات جوی و برداشت 
بی رویه آب های زیرزمینی، باعث خسارت 
شدید به کشاورزان و از بین رفتن بخش 
قابل توجهی از محصولات آنها در فصل 
پاییزه  بهار شده است.آغاز فصل کشت 
نزدیک می شود در حالیکه از یکسو همچنان 
خشکسالی و قهر آسمان ادامه دارد و از 
سوی دیگر بخش عمده منابع آبی استان 
صفر است. محصولاتی مثل گندم و شالی 
در تابستان خسارت بسیاری دیدند و علی 
رغم هزینه بسیاری که بر دوش کشاورزان 
گذاشته، نتوانستند درآمدی کسب کنند. 
ادامه این روند در پاییز هم ادامه دارد و 
به نظر می رسد نیمی از جمعیت گلستان 
بارندگی  شاهد  اگر  سال  دوم  ماه  در ۶ 
خوب نباشند باید شرایط اقتصادی بدی 
را تجربه کنند. محصولاتی نظیر گندم، جو، 
سیب زمینی، نخودفرنگی و دانه های روغنی 
استان  پاییز کشت می شوند و  در فصل 
گلستان در تولید بسیاری از این محصولات 
جز و چند استان برتر کشور است. یکی از 
کشاورزان گمیشان گفت: در مهرماه سال 
که  کشاورزی  زمین  هکتار  از ۱۰۲   ۹۹
در اختیار دارم ۸۵ هکتار آن را به کشت 
جو، ۱۵ هکتار گندم و دو هکتار آن را زیر 
کشت کلزا بردم که به دلیل خشکسالی همه 
محصولات من بیش از یک وجب رشد 
نکرد و خشک شد. پرویز چرکز پور افزود: 
در تیرماه برای دریافت بذر جو در جهاد 
کشاورزی ثبت نام کردم، ولی بعد از چند 
ماه به ما گفتند که بذر باکیفیت ندارند و 
باید از بازار آزاد و با قیمت هر کیلو هشت 
هزار تومان تهیه کنیم و برای بذر گندم هم 
هیچ حمایتی از ما کشاورزان نکردند. وی 
با بیان اینکه کاهش نزولات جوی بیش از 
۱۵۰ میلیون تومان خسارت به او وارد کرده 
است، گفت: با وجود اینکه ۲۵ هکتار از 

زمین های مرغوب خود را بیمه کرده ام اما 
تا امروز هیچ خسارتی دریافت نکرده ام.وی 
افزود: کشت پاییزه به زودی آغاز می شود 
ولی به دلیل خسارات سنگین سال گذشته 
دست کشاورزان خالی و توان مالی برای 
کاشت محصول ندارند.یکی از کشاورزان 
روستای نوده ملک گرگان هم گفت: سال 
گذشته، گندم، کلزا و باقلا کاشتم ولی به 
دلیل کاهش رطوبت خاک و کمبود بارش 
باران، میزان محصول برداشتی بیش از ۵۰ 

درصد کاهش داشته است.وی افزود: برخی 
کشاورزان در زمین های اجاره ای محصول 
می کارند و این خشکسالی ها خسارت کمر 

شکنی به آنها وارد کرده است.

تن محصولات  هزار  خشکسالی ۶۳۰ 
پاییزه استان را کاهش داد

جهاد  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون 
کشاورزی گلستان نیز گفت: در سال زارعی 
جاری )پاییز و زمستان ۹۹( سطح ابلاغی 
کشت پاییزه استان گلستان در مجموع ۵۳۷ 
هزار و ۲۶۴ هکتار بود که از این میزان ۵۲۶ 
هزار و ۴۶۱ هکتار گندم، جو، دانه روغنی 
کلزا و چغندرقند کشت شد و به سبب 
کاهش بارش ها در زمان کاشت محصول 
و بعد از آن، فقط ۴۷۸ هزار و ۸۷۱ هکتار 
سبز شد.محمدرضا عباسی افزود: به دلیل 
خشکسالی و کاهش ۴۰ درصدی نزولات 

جوی و سرمازدگی محصولات در زمستان 
سال گذشته، ۱۲۶ هزار و ۱۶۸ هکتار از 
مزارع جو، گندم، کلزا و چغندرقند استان 
دچار خسارت شد و محصول به میزان 

۶۳۰ هزار تن کاهش یافت.

درصد   ۹۱ در  شدید  خشکسالی 
مساحت استان 

مدیرکل هواشناسی گلستان هم با توضیح 
اینکه سال آبی جاری از اول مهر ۹۹ تا پایان 

شهریور ۱۴۰۰ است، اظهار کرد: تا امروز به 
میزان ۲۷۷ میلیمتر بارش داشتیم که نسبت 
به زمان بلندمدت ۳۸ درصد و نسبت به 
سال گذشته ۳۴ درصد کاهش بارندگی 
داریم.نوربخش داداشی با بیان این مطلب 
که بارش ها در چند روز باقیمانده تا پایان 
شهریورماه جبران نمی شود افزود: در سال 
جاری ۹۱ درصد مساحت استان گلستان 
دارای خشکسالی شدید است.وی افزود: 
پیش بینی فصلی حکایت از این دارد که 
مهر  ماه های  در  خصوصاً  پاییز،  امسال 
است. کم باران  و  بسیار خشک  آبان  و 
داداشی اضافه کرد: شروع فصل آبی که 
از اول مهرماه است، با کمبود بارش و 
افزایش دما همراه خواهد بود و این کار را 
برای کشاورزان سخت خواهد کرد.وی 
با بیان این مطلب که بارش های نرمال و 
یکدست ما امسال دیرتر و تقریباً آبان ماه 

آغاز می شود، گفت: مسئله مهم این است 
که در پاییز خصوصاً آذرماه افزایش دما 

خواهیم داشت.

نشانه های تغییر اقلیم در گلستان دیده 
می شود

مدیرکل هواشناسی استان گلستان افزود: 
پراکنش بارش ها در استان خوب نیست 
و به ماه های مختلف تقسیم نشده است 
و از طرفی بارش ها به صورت رگباری و 
زودگذر شده است و این مطلب حکایت 
مناطق  اقلیم  به  استان  اقلیم  تغییر  از 
خشک است.وی ادامه داد: ساعت تبخیر 
موجب  که  است  شده  زیاد  آفتاب  و 
کاهش رطوبت خاک شده و ما خیزش 
گردوغبار در استان را داشتیم که آسیب 
جدی به منابع طبیعی و کشاورزی وارد 
دارد. وی در  ادامه  روند  این  و  می کند 
که  یک دست  بارش های  گفت:  پایان 
رطوبت لازم را برای کشت، ایجاد کند 
امسال دیرتر اتفاق می افتد و به کشاورزان 
توصیه می کنم با توجه به اقلیم خشک و 
هشدارهای هواشناسی کشت پاییزه خود 

را تنظیم کنند.

گلستان  سدهای  ظرفیت  درصد   ۸۴
خالی است

آب  بهره برداری  و  حفاظت  معاون 
دلیل  به  گفت:  گلستان  منطقه ای 
و  جوی  نزولات  کاهش  خشکسالی، 
روان آب ها ۸۴ درصد از ظرفیت سدهای 
گلستان خالی است.جواد تیموری با بیان 
این مطلب که برخی سدهای استان ۱۰۰ 
درصد خالی و فاقد آب است، افزود: در 
قسمت سرشاخه رودخانه ها ۵۸ درصد و 
در رودخانه های اصلی ۸۲ درصد کاهش 
باعث  مسئله  این  که  داریم  آب  روان 
در  است.وی  کاهش حجم سدها شده 
آمار آب موجود در سدهای  خصوص 
۱۴ گانه بزرگ مخزنی گلستان بیان کرد: 
در حال حاضر که تنها ۱۰ روز تا پایان 
سال آبی زمان داریم، حجم آب موجود 
میلیون   ۳۸ گلستان  سدهای  کل  در 
مترمکعب است که این میزان معادل ۱۶ 
درصد حجم سدهای استان است. معاون 
منطقه ای  آب  بهره برداری  و  حفاظت 
گلستان تصریح کرد: این در حالی است 
که در سال گذشته در همین تاریخ ۷۳ 
میلیون مترمکعب، معادل ۳۸ درصد حجم 

سدهای استان پر آب بود.

به دلیل خشکسالی و کاهش 4۰ درصدی نزولات جوی 
و سرمازدگی محصولات در زمستان سال گذشته، ۱26 هزار و ۱6۸ 

هکتار از مزارع جو، گندم، کلزا و چغندرقند استان دچار خسارت شد
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تزریق ۹۰۰ هزار
 دوز واکسن در گلستان

رییس دانشگاه علوم پزشکی گلستان گفت: 
تاکنون بیش از ۹۰۰ هزار دوز واکسن کرونا 
در استان تزریق شده است.دکتر عبدالرضا 
ویروس  با  مقابله  استانی  ستاد  در  فاضل 
استان حدود  تاکنون در  اظهار کرد:  کرونا 
۶۰۰ هزار نفر دوز اول و ۳۰۰ هزار نفر هر 
دو دوز واکسن کرونا را دریافت کردند.وی 
بیان کرد: تاکنون حدود ۴۸ درصد جمعیت 
بالای ۱۸ سال استان دوز و ۲۴ درصد هر 
کردند.رئیس  دریافت  را  واکسن  دوز  دو 
دانشگاه علوم پزشکی گلستان خاطرنشان 
از واکسن  استقبال  کرد: در برخی شهرها 
و  مینودشت  در  به طوری که  بوده  خوب 
واکسن  مردم  درصد   ۷۰ حدود  بندرگز 
دریافت کردند اما در برخی شهرها ازجمله 
کمتر  استقبال  مراوه تپه  و  آق قلا  گمیشان، 
بوده و کمتر از ۳۰ درصد جمعیت هدف 
واکسن دریافت کردند. فاضل گفت: طی 
واکسن  از  کمتری  روز گذشته حجم  سه 
برکت وارد استان شده و به همین خاطر در 
حال حاضر تنها دوز دوم این واکسن تزریق 
می شود. وی تصریح کرد: در حال حاضر 
روزانه ۲۵ تا ۳۰ هزار دوز واکسن در استان 
تزریق می شود و اگر واکسن بیشتری وارد 
استان شود، ظرفیت رساندن این تعداد به 
دانشگاه  رئیس  دارد.  ۵۰ هزار دوز وجود 
کرد:  خاطرنشان  گلستان  پزشکی  علوم 
گلستان سومین استان از نظر تعداد مراکز 
است  کشور  سطح  در  واکسن  تجمیعی 
عصر  و  شیفت صبح  مراکز  این  اغلب  و 
فعال هستند. تاکنون نیازی به ایجاد مراکز 
شبانه روزی تزریق واکسن در استان نبوده 
اما اگر واکسن به اندازه کافی داشته باشیم 
قطعاً  دهد،  اجازه  نیز  سنی  گروه های  و 
راه اندازی  هم  را  شب  شیفت  می توانیم 
حال  در  کرد:  بیان  ادامه  در  فاضل  کنیم. 
نظر  از  خوبی  نزولی  روند  شاهد  حاضر 
کرونا در استان هستیم.وی خاطرنشان کرد: 
متأسفانه روز گذشته ۶ هم استانی بر اثر 
کرونا جان خود را از دست دادند.رئیس 
بر  گفت:  گلستان  پزشکی  علوم  دانشگاه 
گرفته،  صورت  ارزیابی  آخرین  اساس 
شهرهای گالیکش، گرگان و علی آبادکتول 
شهرهای  مابقی  و  نارنجی  وضعیت  در 

استان در وضعیت زرد قرار دارند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در ۱۸ ماه گذشته 
و با هدف گسترش فعالیت های علوم قرآنی از طریق منابع 
دولتی، استانی و خیرین، ۱۵ میلیارد ریال اعتبار جذب و در 
راستای این اهداف هزینه شد. عادله کشمیری در همایش 
تجلیل از همراهان قرآن کریم گلستان در تالار فخرالدین 
اسعد گرگانی اظهار داشت: جذب این اعتبار برای توسعه 
فعالیت های قرآنی گلستان اتفاقی کم نظیر بود که زمینه رونق 
برنامه های پیش بینی شده را فراهم کرد. وی همچنین از 
پیگیری تهیه اطلس قرآنی برای گلستان توسط واحد قرآنی 
این اداره کل خبر داد و گفت: با تهیه و تدوین این نقشه جامع 
شامل بخش هایی مانند معرفی قاریان، موسسات، خیرین و 
نیازهای مرتبط، گام بلندی برای ثمربخش بودن فعالیت ها 
برداشته خواهد شد.وی بر سرمایه گذاری بیش از گذشته در 
حوزه علوم قرآنی و برخورداری ساکنان منطقه از برکات 
نوزدهمین  برگزاری  کرد.کشمیری،  تاکید  زندگی  در  آن 
دوره آزمون سراسری قرآن کریم، برپایی جشنواره داستانک 
قرآن کریم، حمایت از موسسه های قرآنی فعال در استان، 
ارتقای سواد رسانه ای مدیران موسسه های قرآنی، حمایت 
از طرح های پژوهشی، برپایی نمایشگاه و کارگاه های 
تخصصی قرآنی با موضوع مختلف در حوزه قرآن شامل 

تابلو، نقاشی و خوشنویسی و پیگیری مسابقات قرآنی را 
از جمله برنامه های اجرا شده این اداره کل از ابتدای سال 
جاری تاکنون اعلام کرد. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
گلستان همچنین به انتخاب روستای دنگلان گرگان به عنوان 
روستای نمونه قرآنی شایسته تقدیر در کشور اشاره کرد و 
گفت:  ۴۰ روستای استان برای معرفی در این بخش مدارک 
خود را به دبیرخانه این طرح ملی ارسال کرده بودند.دهم 
خرداد سال جاری آیین رسمی معرفی بوشهر به عنوان 
نخستین پایتخت قرآنی کشور در سال ۱۴۰۰ باحضور وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی آغاز شد و در نهایت پس از ارسال 
مدارک از سوی روستاهای شرکت کننده ۱۲ روستا به عنوان 

روستای نمونه قرآنی در کشور معرفی شدند.همچنین در 
این مراسم علاوه بر تقدیر از فعالان حوزه قرآنی روستای 
دنگلان، فعالان قرآنی روستاهای زیارت گرگان و توران 
فارس رامیان، فعالان و دست اندارکاران برگزاری آزمون 
سراسری در گرگان، گنبدکاووس و آزادشهر با اهدا لوح 
تقدیر تجلیل شدند.در  حاشیه این همایش رونمایی از کتاب 
ترجمه طبری جزء ۳۰ قرآن کریم از سوی سید محمد مهدی 
کمالی از اهالی گلستان، با حضور معاون سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی استانداری استان انجام شد. در اواخر سال قبل، ۶ 
طرح توسعه قرآنی در حوزه های آموزش، ترویج، تبلیغ و 
پژوهش در گلستان که مورد تصویب وزارتخانه متبوع قرار 
گرفته بود، توسط دستگاه های مرتبط از جمله اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اجرا شد. موضوع طرح 
های توسعه قرآنی در گلستان شامل آموزش حفظ قرآن 
بصورت مجازی و غیرحضوری، تولید و ساخت اپلیکیشن 
آموزشی قرآن کریم در حوزه آموزشی، تهیه اطلس قرآنی 
پویانمایی  ساخت  و  تولید  پژوهش،  حوزه  در  استان 
)انیمیشن(، ارتقای سواد رسانه ای مدیران موسسات قرآنی 
استان در حوزه  انجمن خیرین قرآنی  استان و تشکیل 

ترویج و تبلیغ است.

۰۱73225۱3۱6
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ارائه کشاورز کارت برای 
جبران صدمات کشاورزان

دبیرخانه کشاورز گلستان گفت: کشاورزان 
گلستانی امسال تحت تأثیر گرمای ۵۰ 
درجه و خشکسالی خسارت سنگین 
داشت:  اظهار  ایمانی  قلی  دیدند.علی 
حمایت  تحت  را  کشاورزان  دولت 
خود درآورد. ایمانی ادامه داد: مدیریت 
همچنین  و  کشور  وزارت  در  بحران 
خوبی  طرح های  کشاورزی  وزارت 
برای حمایت دولت از کشاورزان داشته 
است که ما در حال پیگیری برای اجرایی 
کردن آنها هستیم.وی کمک بلاعوض به 
کشاورزان، تسریع در پرداخت خسارت 
بیمه شدگان و امهال وام های کشاورزانی 
که سررسید قسط آنها در سال ۱۴۰۰ 
است را از مصوبات این طرح برشمرد و 
افزود: این موارد در دولت مصوب شده 

است و کشاورزان امیدوار باشند که حتماً 
به زودی اجرایی می شود.ایمانی با توجه 
به خشکسالی اخیر و خالی ماندن دست 
کشاورزان در کشت پاییزه، استفاده از 
کشاورز کارت را راهی برای تأمین نهاده 
کشاورزان دانست و اضافه کرد: بانک 
کشاورزی منابع مالی لازم برای تامین کود 
و سموم شیمیایی مورد نیاز برای افزایش 
تولید محصولات استراتژیک، در اختیار 
ذی نفعان بخش قرار می دهد. وی با بیان 
این مطلب که جهت رفاه حال کشاورزان 
از  محصول  برداشت  از  بعد  هزینه ها 
کشاورزان گرفته خواهد شد، افزود: در 
این طرح بازرگانی دولتی هم متعهد به 
خرید گندم کشاورزان می شود.دبیرخانه 
پیش بینی های  کرد:  تصریح  کشاورز 
هواشناسی حاکی از آن است که پاییز 
خشک و کم آبی در انتظار گلستان است، 
بنابراین کشاورزانی که آب مطمئن دارند 
در موقع مناسب زمین های خود را آبیاری 
کرده و کشت را عقب نیندازند تا متضرر 
نشوند.وی در پایان گفت: به کشاورزانی 
که زمین دیم دارند هم توصیه می کنم با 
توجه به نگاه هواشناسی و اصول فنی 
زمان  و  بدهند  انجام  انتظاری  کشت 
کاشت را به ماه های اخیر پاییز موکول 
نکنند.دبیر خانه کشاورز گلستان گفت: 
سطح زیر کشت شالی گلستان به علت 
خشکسالی ۳۰ تا ۳۵ درصد صدمه دید 
وارد  کشاورز  به  سنگینی  خسارت  و 
شد.علی قلی ایمانی اظهار کرد: از ابتدای 
سال زراعی باتوجه به اینکه کشاورزان 

خشکسالی  با  امسال  که  می دانستند 
روبه رو هستیم سطح کشت نسبت به 
سال گذشته حدود ۳۰ درصد کاهش 
نیز  بعضی ها  افزود:  است.وی  داشته 
بی تدبیری کرده اند و بدون ارزیابی آب 
موردنیاز محصول شالی را کشت کردند 
و امروز تاوان تصمیم نادرست را پس 
می دهند و متأسفانه شاهد خشک شدن 
بخشی از شالیزارها هستیم.ایمانی با اشاره 
به اینکه بخش اعظمی از شالیزارهای 
استان گلستان خشک شده خاطرنشان 
آب های  با  که  کشاورزان  برخی  کرد: 
کشت  شالی  کم عمق  چاه  و  سطحی 
کردند به دلیل عدم بارندگی، خشکی هوا 
و تبخیر زیاد سبب شده بخش اعظمی از 
این شالیزارها که حدود ۶۰ الی ۷۰ هزار 
هکتار بوده است ۳۰ تا ۳۵ درصد صدمه 
دید و خسارت سنگینی به کشاورز وارد 
را  زمین  کشاورز  شد:  یادآور  شد.وی 
آماده کرده، بذر را عمل آورده، نشا انجام 
داده و تا مرحله داشت هزینه کرده است 
و زمانی که به برداشت محصول نزدیک 
شده نتوانسته آب کافی برساند و این امر 
برای کشاورزان در هر هکتار شاید بالای 
۲۰ میلیون تومان بر اساس هزینه کرد 
خسارت وارد شده است.ایمانی اشاره 
کرد: البته اگر این خسارت را بر اساس 
برای  کنیم  برداشت محصول محاسبه 
کشاورز در هر هکتار ۱۰۰ میلیون تومان 
غیرقابل جبران  که  شده  وارد  خسارت 
است.دبیر خانه کشاورز گلستان با اشاره 
به اینکه سطح کشت زمانی کمتر باشد 

شاهد افزایش قیمت هستیم، خاطرنشان 
کرد: سال گذشته قیمت شالی هشت 
الی ۱۰ هزار تومان بوده است اما امسال 
برنج های  برداشت  در شروع  رقم  این 
پرمحصول از ۱۴ هزار تومان آغاز شد و 
تا ۱۹ هزار تومان رسیده است.وی با بیان 
اینکه قیمت برنج را شورای قیمت گذاری 
گیلان  و  مازندران  استان های  برای 
قیمت گذاری می کند و گلستان مشمول 
این قیمت گذاری نمی شود، تصریح کرد: 
در این شورا برنج دم سیاه، طارم، هاشمی 
قیمت گذاری نمی شود و تنها برنج های 
پرمحصول ها مانند ندا، شیرودی و خزر 
می کنند.ایمانی گفت:  قیمت گذاری  را 
خرید تضمینی برنج در استان گیلان و 
مازندران انجام می شود و باتوجه به اینکه 
قیمت پایین تر از بازار است کشاورزان 
برنج را به دولت نمی فروشند و در بازار 
آزاد عرضه می شود.دبیر خانه کشاورز 
گلستان افزود: برنج خارجی که از کیفیت 
کمتری نسبت به برنج داخلی برخوردار 
است، با توجه به بالا بودن قیمت دلار با 
قیمت بالا عرضه می شود و اگر بخواهیم 
مقایسه ای با برنج داخلی داشته باشیم 
باتوجه به هزینه های بالای تولید قیمت 
برنج داخلی منصفانه است.وی با تاکید بر 
اینکه تولیدکننده ای که کار اقتصادی انجام 
می دهد باید سوددهی مناسب را داشته 
باشد، یادآور شد: قدرت خرید مردم بر 
اساس شرایط اقتصادی باید بالا رود تا 
توان خرید برنج و دیگر محصولات را 

داشته باشند.

جذب ۱۵ میلیارد ریال اعتبار برای فعالیت قرآنی

قایقران گلستانی به مرحله
 نیمه نهایی مسابقات جهانی 
دانمارک صعود کرد

رییس اداره ورزش و جوانان بندرترکمن 
گفت: عادل مجللی قایقران ملی پوش 
عنوان  کسب  از  پس  شهرستان  این 
ششمی در دور مقدماتی رقابت های 
قهرمانی جهان در رشته آبهای آرام در 
دانمارک به مرحله نیمه نهایی صعود 
کرد.عبدالقدیر اونق  اظهارداشت: عادل 
مجللی در دور مقدماتی کانوی ۵۰۰ 
به عنوان ششم  با زمان ۱:۵۷:۷۰  متر 
دست یافت  و راهی نیمه نهایی این 

رقابتها شد.وی خاطرنشان کرد : عادل 
مجللی در مرحله نیمه نهایی به مصاف 
آرام  آبهای  رود.مسابقات  می  رقبا 
تا ۲۸ شهریورماه  قهرمانی جهان ۲۵ 
برگزار می شود،  دانمارک  کپنهاگ  در 
رقابت ها  این  در  نماینده   ۲ با  ایران 
شرکت کرده است.عادل مجللی مقدم 
بندرترکمن  در   ۱۳۷۲ متولد  فومنی 
است و مدال طلای مسابقات آسیایی 
 ۵۰۰۰ انفرادی  کانو  رشته  در  تهران 

متر در سال ۲۰۱۱؛ مدال طلا و برنز 
رشته  در  سمرقند  آسیایی  مسابقات 
متر   ۵۰۰۰ و   ۱۰۰۰ انفرادی  کانوی 
در سال ۲۰۱۳ و مدال برنز مسابقات 
آسیایی اینچئون کره جنوبی در رشته 
کارنامه ورزشی  در  را  متر  کانو ۲۰۰ 
دارد.به گزارش ایرنا، تیم کانوی ایران 
محمدنبی  و  مجللی  عادل  ترکیب  با 
جهان  قهرمانی  مسابقات  در  رضایی 

آبهای آرام حضور دارد.
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قا تلان 
پلا ستیکی

■ اسما نصیری پور. پایه دهم

نقد و بررسی برنامه 
وزیر اموراقتصادی و دارایی 
دولت سیزدهم

■  دکتر رضا مظهری

رئیس جمهورسیزدهم در زمان تصدی ریاست قوه قضاییه،  در 
مبارزه با فسا د خوش درخشیده بود، واولین رئیس سه قوه نظام 
بود، که با فعالین محیط زیست نشست رسمی برقرار کرد، ودر 
حمایت از تولید و کارگران کارنامه قابل قبولی از خود بجای 
گذاشت .آقای رئیسی درمناظره نامزدهای ریاست جمهوری، 
در حد متوسط ظاهر شد، ودر تعیین اعضای تیم اقتصادی 

دولت خود نیز عملکرد نسبتا ضعیفی بجا گذاشت. 
ویژگی مهم تیم اقتصادی دولت سیزدهم را می توان اینگونه 
بیان کرد؛ اول ، فقرنظریه پردازی . متاسفانه هیچ کدام از وزرا و 
معاونین مرتبط بااقتصاد، جزء اقتصاد دانان قَدَر کشور محسوب 
نمی شوند . دوم ،اغلب قریب به اتفاق اعضای این تیم، از 
تکنوکرات ها وبوروکرات های جریان اصول گرا می باشند که 
بیش از نصف آنها فقط تجربه اجرایی در نهادهای خصولتی 
را دارند، که در این نهادها براساس " چه کسی باید مدیریت 
کند " افراد انتخاب می شوند، ونه مانند دستگاه های دولتی که 
معمولاً  انتخاب مدیران " براساس چگونه باید مدیریت کرد "  
صورت می پذیرد. حتی وزرای دولت سیزدهم که عمدتاً در 
دولت آقای احمدی نژاد، تجربه اجرایی خود را کسب کرده 
اند، در یک شرایط " پر پول بودن خزانه " ، که می تواند خیلی 
از ضعف ها و ناکارآمدی دولت ها را پوشش دهد ، این تجربه 
را بدست آوردند ونه در شرایط امروزی ،که کفگیر به ته دیگ 
خورده است. همچنین در شرایط امروز، از یک طرف آگاهی 
مردم نسبت به دوره دولت  های نهم و دهم  بالاتر رفته، ومردم 
جدی تر دنبال مطالبات خود می باشند، و هم اینکه، دیگر 
اعتبار مسئولین نزد مردم بخاطر سیاست های اقتصادی و غیر 
اقتصادی غلط سه دهه گذشته، به شدت فرو کش کرده است و 
به قول توکلی )ایلنا،۹ شهریور۱۴۰۰ ،  کد خبر : ۹۵۴۸۳۶, (.... 
" باید بپذیریم که اعتماد مردم به ما مسوولان در قیاس با گذشته 
بسیار کمتر شده است. " از این نظر دولت در مقاسیه با دولت 

های پیشین، شرایط سخت تری پیش رو دارد.
ادمه بحث به بررسی نقد گونه " برنامه وزیر اقتصاد، آقای دکتر 
خاندوزی، بویژه به سیاست های مالی و پولی آن اختصاص می 
یابد . این برنامه که در مرداد ۱۴۰۰توسط وزارت امور اقتصادی 
ودارایی در ۱۴ صفحه انتشار یافته است، بغیر از مقدمه، شامل 
ده موضوع ؛ فعال کردن ستاد اقتصادی دولت ،اصلاحات 
مالیاتی و گمرکی ، اصلاحات درتــأ مین مالی )بانکی (بازار 
سرمایه وبیمه ،اصلاحات محیط کسب و کار، شفاف سازی 

و ارتقاء بهره وری ، مدیریت تعارض منافع، ومدیریت بدهی 
های دولت ، اصلاحات خزانه داری کل واصلاحات مربوط به 

مناطق آزاد می باشد. 
بنظر راقم، نقطه عطف این برنامه، نگاه انتقادی به سیاست های 
اقتصادی چند دهه گذشته است، که بنظر می رسد منظور وزیر 
اقتصاد از سیاست های اقتصادی چند دهه گذشته، همان " 
سیاست تعدیل " و " سیاست خصوصی سازی " می باشد . 
وزیر اقتصاد در مقدمه برنامه اظهار می دارد: " تجارب مدیریت 
اقتصادی کشور وراهبردها وسیاست گذاری های اتخاذ شده 
در دهه های اخیر ،هیچ گونه تحول اساسی در حوزه اقتصاد 
ایجاد نکرده، وتنها باعث شده است که اقتصاد کشور در سطح 
حداقلی ،مدیریت واداره شود، واین نوع مدیریت ،ا قتصاد 
کشور را به مخاطره انداخته است . بنابراین ،مجموعه حاکمیت 
تنها باتغییرات بنیادی در راهبردهاو سیاست های اقتصادی است 
که قادر خواهد بود چالش های اساسی ومزمن اقتصادی کشور 
را که در دهه های گذشته به دلیل عملکرد ضعیف دولت ها 
انباشته شده، برطرف کرده، وزمینه های تحول در تولید ورشد 
اقتصادی ، بهره وری ،اشتغال ،تورم و توزیع در آمد را بصورت 
بنیادی فراهم نماید ومشارکت وپشتوانه مردم را نیز همراه داشته 
باشد .متن اشاره شده در مقدمه برنامه ، دارای سه نکته اساسی 
می باشد؛ اول،اشاره به سیاست های نا مطلوب و مدیریت 

ناکارآمد اقتصادی کشور درسه دهه گذشته، دارد.
 دوم ، اشاره به این که، تنها راه برون رفت از این چالش 
های مزمن و اساسی، در سایه انسجام مجموعه حاکمیت 

امکان پذیر است .
 سوم ، تاکید بر تحول بنیادینی دارد که این مشارکت و پشتوانه 

مردم به همراه خواهد آورد. 
برنامه در اولین بخش خود، به بحث هماهنگی دستگاه های 

اقتصادی می پردازد.
 الف( فعال سازی ستاد اقتصادی برای هماهنگی بین دستگاهی 
۱- ایجاد ثبات اقتصاد کلان و ثانیاً افزایش رشد اقتصادی و 
اشتغال، با تمرکز بر رفع موانع کسب وکار، کاهش هزینه تولید و 

مبادله، اتکا بر پیشران های اقتصاد.
۲- توسعه صادرات، دیپلماسی اقتصادی، خنثی سازی تحریم ها 

و رشد سرمایه گذاری خارجی.
 ۳- تقویت اقتصاد هوشمند و فناوری حکمرانی که بستر سایر 

سیاست های تحولی خواهد بود.
ب( اصلاحات نظام مالیاتی و گمرک :

بخشی از اعم سیاست های مالیاتی برنامه به قرار زیر بیان 
شده است ؛ 

۱ - افزایش شاخص مالیات به تولید ناخالص داخلی به میزان 
۵۰ درصد وضعیت فعلی تا انتهای دولت سیزدهم.

۲ - کاهش فاصله طبقاتی از طریق وضع پایه های جدید مالیاتی 
)مالیات بر مجموع درآمد، مالیات بر عایدی سرمایه، مالیات بر 

ثروت و سایر روش ها(. 
۳ - هدفمند کردن معافیت های مالیاتی و کاهش فرار مالیاتی.

۴-  اصلاح مالیات بر درآمد تولید،
5-  هوشمندسازی نظام مالیاتی،

۶-  وضع، اصلاح و اجرای مالیات های مختلف جهت افزایش 
نقش تنظیمی مالیات در اقتصاد،

7-  تلاش در جهت ایجاد شناسنامه عملکرد مالیاتی بنگاه ها و 
مبنا قرار گرفتن آن در رتبه بندی اعتباری در تعامل با نظام بانکی، 

و سایر مشوق های بخش تولید.
در این خصوص می توان گفت که ، مالیات بر مجموع درآمد 
ها و مالیات بر ثروت ، از نکات برجسته این بند به حساب می 
آیند، که اولی در دولت هشتم کنار گذاشته شد، و دومی نیز در 
مقایسه با میانگین این نرخ در سطع جهانی بسیار نا چیز است. 
این بخش که به سیاست مالی اختصاص یافته است، که کنترل 
تورم در گرو تأمین در آمد های مطمئن وپایدار و جداسازی 

بودجه دولت از در آمد های نفتی قلمداد شده است.
یکی دیگر از رئوس اقدامات اصلاحی این بخش وضع پایه 
های جدید مالیاتی )مالیات برمجموع در آمد ،مالیات برعایدی 
سرمایه ( مالیات برثروت و ........،می باشد، که هدف اساسی این 
اقدام، کاهش فاصله طبقاتی ذکرشده است . تاکید بر تأمین در 
آمد های مطمئن وپایدار و جداسازی بودجه دولت از در آمد 
های نفتی، بحثی است به قدمت دولت مصدق ،که این بحث 
بعد از انقلاب، بخصوص در دوره سیاست های تعدیل، و پس 
از تحریم های سخت بر اقتصاد ایران، دائما از زبان اقتصاددانان 
و وزرای اقتصاد و دارایی کشور شنیده شده است،  اما در عمل 

این سیاست پیشرفت کمی داشته است. 
نکته مهم دیگر در برنامه آقای دکتر خاندوزی، که به درستی بر 
توسعه پایه های مالیاتی از جمله ، مالیات بر مجموع درآمد و 
ثروت و عایدی سرمایه تاکید می ورزد. و اما این، کافی نیست، 
بلکه هر برنامه اصلاحی مالی، باید به افزایش نرخ مالیات ها ، 
بویژه  مالیات بر شرکت ها ، نیز اهمیت زیادی قائل شود. بارو 
، یکی از اقتصاددان برجسته نئو کلاسیک ، از سیاست های 
مالیاتی کینزی دولت اوباما ) که در شرایط رکودی بحران مالی، 
پایه های مالیاتی را کاهش داد، ولی نرخ مالیات ها را افزایش 

داده است( انتقاد می کند و اظهار می دارد؛ اوباما می بایست نرخ 
مالیات را کاهش دهد تا سرمایه گذاری تحرک پیدا کند. دقیقا 
دولت ترامپ آنچه را که نئوکلاسیک ها در نظریه های خود 
تاکید می ورزیدند را انجام داد ، و نرخ مالیات بر شرکت ها 
را به ۲۱ درصد کاهش داد، در حالیکه بایدن، هم حزبی اوباما 
، این نرخ را به ۲۸ درصد افزایش داد. در این رابطه برنامه ی 
اقتصادی دکتر خاندوزی در مورد نرخ مالیات مبهم است، و 
بحث هایی که ایشان تا کنون داشتند نیز این بحث جدی را، 

مسکوت گذاشته است. 
ایشان در روز هفتم شهریور ۱۴۰۰ در جمع مدیران عالی 
سازمان امور مالیاتی کشوراظهار می دارند : " بنده به عنوان یک 
فردکه خاستگاهش دانشگاه است این را می گویم، الان دوران 
بحث های نظری نیست، چرا که به اندازه کافی به این مباحث 
نظری پرداخته شده است، و اکنون باید تلاش کنیم از کلیات و 
نظریه ها بگذریم و در نظر داشته باشیم که این سال های پیش  

رو ، سالهای کار است."
 وزیر اقتصاد همچنین در گفتگوی خبری۱۴ شهریور شبکه 
دو سیما بیان می دارد؛ " ما می توانیم از طریق بر قراری اداره 
هوشمند و برنامه ریزی شده، اصلاحات لازم در نظام پولی و 
مالی را اعمال کنیم" . وقتی که مجری از ایشان سوال می کند 
؛ چقدر زمان می برد که هوشمند سازی راه اندازی شود، در 
جواب می گوید : " من هوشمند سازی را به همکاران دیگر 

محول کردم و پاسخ دقیقی در این مورد نمی توانم اعلام کنم."
 جالب است که در مصاحبه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
که در همین گفتگوی خبری در ۹ شهریور شبکه دو به انجام 
رسیده بود، در مورد برنامه اطلاعات خانوار وزیر کار اعلام می 
کند که ، در دولت قبلی در این حوزه کار خوبی به انجام رسیده 
است، و مجری می پرسد ، می توانید برنامه زمانبندی کارتان را 
ارائه دهید، که وزیر کار ، آن را به چند ماه آینده موکول می کند.

ج ( اصلاحات در نظام مالی) بانکی (
 وزیر اقتصاد برنامه نظام بانکی کشور را نیز، پر چالش ومانع 
از تحقق جریان نقدینگی به بخش تولید شناخته است .  ایشان 
ناکارایی قوانین حوزه بانکی ،نظارت های ناکارآمد ، خلاء 
جدی قواعد حاکمیت شرکتی، عدم شفافیت در نظام بانکی و 
بانک مرکزی ،عدم مدیریت تعارض منافع ،نبود الگوی مناسب 
تخصیص منابع و ..... راعلل اصلی ناکار آمدی نظام پولی کشور 
قلمداد می کند . و همچنین ، بانک محور بودن تأمین مالی 
،معوقات بانکی و ناترازی بانکها را، از عوامل اساسی کاهش 
تسهیلات دهی آنها، و کندی نرخ رشد اقتصادی کشور، از نتایج 

این عوامل باید تلقی کرد.
تجارت  اطلاعات  نظام  سازی  یکپارچه  جهت  در  تلاش 
،گمرک ومالیات از عجز وناتوانی نظام بانکی، بعد از آزادسازی 
مالی در سال ۱۳۸۰ ، تلقی می شود، که یکی از علت های 
اساسی انحراف پول از تولید، به طرف فعالیت های غیر مولد 
شمرده می شود. بعد از این سال بود که بانکها وموسسات 
مالی خصوصی، قارچ گونه ابراز وجود کردند، و با پرداخت 
بهره های بالا ، پس انداز ها را جمع آوری، وآنها را روانه 
فعالیت های غیر مولد،که سودآوری بیشتری برای این بانکها به 
ارمغان می آورد، کردند .البته بخشی از پس انداز های بانکهای 
خصولتی، ودولتی نیز تحت تأثیر بانکها وموسسات مالی بخش 

خصوصی در همین سمت وسو جهت داده شدند. 
در همین راستا در برنامه آقای خاندوزی اشاره شده است که 
؛ "......در این میان بانکهای دولتی وخصوصی شده نیز ، بویژه 
در یکی دو دهه اخیر، از نظر تراز نامه ای با چالش های چندی 
روبرو هستند" .  البته این برنامه در این بخش، بدون کوچکترین 
اشاره به آزاد سازی مالی در ایران،  علت ناتوانی در تأمین مالی 
بنگاههای اقتصادی را بانک محور بودن، وناترازی بانکها در اثر 
افزایش بدهی های معوقه، وعدم مدیریت تعارض منافع، وعدم 
شفافیت در حوزه بانکداری و بانک مرکزی قلمداد می کند . 
برنامه همچنین توضیح می دهد که ، علت معوقه شدن مطالبات 

بانکی ، انحراف تسهیلات از مقاصدی که توسط بانک برای آن 
در نظر گرفته شده ، می باشد.

 نکته مهم اینجاست که وزیر اقتصاد، علت انحراف پول از تولید 
را انحراف ا زمقاصد بانک ها تلقی می کند، در صورتی که تمام 
بانکها وموسسات پولی بخش خصوصی ، و در برخی موارد 
بانکهای دولتی و خصولتی ، در عمل فقط یک هدف دارند،  و 
آن هم حداکثر کردن سود می باشد ، و دغدغه ای بنام مبارزه با 
انحراف نقدینگی از تولید به فعالیت های غیر مولد، جزء ذات 

آنها محسوب نمی شود .
د ( از دیگر نکات مهم  برنامه ی وزیر اقتصاد؛ " اصلاحات 

خزانه داری کل" می باشد
 بر اساس این بخش از برنامه، کلیه حسابها ی بخش دولتی 
به بانک مرکزی انتقال می یابد،  و با نظارت آنلاین خزانه و 
بانک مرکزی بر گردش کلیه حساب ها ، روند بازرسی کامل 
بطور مستمر صورت می پذیرد. همچنین مدیریت نقدینگی 
دولت از طریق اعتبار و خرید های کارپردازان دستگاه های 
دولتی به وسیله کارت اعتباری به جای پول انجام می گیرد. 
اصلاحات خزانه داری کل اگر بخوبی اجراء شود گام بلندی 
در جهت شفافیت و بهبود اقتصاد بر داشته شده است.بطورکلی، 
همانطوریکه بیان شد برنامه اقتصادی آقای دکتر خاندوزی 
دارای نکات مثبت همراه با ضعف و قابل انتقاد می باشد . در 
سراسر برنامه،  تاکید بر این است که مبارزه با فساد، و ایجاد 
شفافیت، اصل است ، بطوری که اهداف دیگر در آن گم شده 
است.بحثی در آن نیست که نظام اقتصادی کشور آلوده به " 
رانت و ژن خوب " می باشد ،وباید با آن مبارزه کرد، اما این را 
باید بپذیریم که اینها ، در یک نظام اقتصادی- سیاسی- اجتماعی 
ناکارآمد شکل گرفته است، که اگر بطور روشمند با آن مبارزه 
نشود نتیجه ای حاصل نمی شود. از این مهمتر ، باید در نظر 
داشته باشیم که،  فساد مالی و رانت در کشور های توسعه یافته، 
در حداقل خود قرار دارد.  ولی در همین کشورها هم ، مشکل 
نابرابری ها و شکاف طبقاتی هنوز پا برجاست. منظوراین است 
که مسئولان ما، که حدود دو دهه است که از نظام هوشمند 
دم می زنند، و البته موفقیت هایی هم در این زمینه بدست 
آورده اند، باید این درک را داشته باشند که، برای مبارزه با فقر 
ونابرابری، به یک نظام اقتصادی ضد فقر و نابرابری در حوزه 
اقتصاد نیازمند است . و آن هم لازمه اش، باز گشت به اصول 
اولیه اقتصاد، مصرحه در قانون اساسی کشور، در دستور کار 
قرار گیرد. نکته مهم دیگر این است که گزاره : "  هر تصمیم 
گیری جهت تحول اقتصادی در تولید و رشد اقتصادی و......... 
باید با مشارکت همه جانبه و مستمر مردم صورت بگیرد " ، 
جایگزین گزاره ؛ "... دولت زمینه های تحول در تولید ورشد 
اقتصادی ، بهره وری ،اشتغال ،تورم و توزیع در آمد را بصورت 
بنیادی فراهم نماید، ومشارکت وپشتوانه مردم را نیز همراه داشته 

باشد "  شود.
پیشنهاد " اتاق فکر " :

 شاید تشکیل یک اتاق فکر متشکل از اقتصاددانان منتقد 
"سیاست تعدیل " و خصوصی سازی، و اجرای جمع بندی 
نظرات این اتاق، بتواند یاری دهنده تیم اقتصادی دولت باشد، و 
ضعف نظریه پردازی آن را به پوشاند.  متاسفانه :   وزیر اقتصاد 
همانطوریکه در بالا اذعان شد، معتقد است : ".... الان دوران 
بحث های نظری نیست، چرا که به اندازه کافی به این مباحث 
نظری پرداخته شده است و اکنون باید تلاش کنیم از کلیات و 
نظریه ها بگذریم و در نظر داشته باشیم که این سال های پیش  
رو سالهای کار است". بنظرم ، همه انقلاب های قرن بیستم قبل 
از پیروزی می دانستند که بعد از انقلاب چه نظام اقتصادی ای 
باید داشته باشند. ولی ما حتی بعد ازگذشت ۴۳ سال هنوز یک 
نظریه مشخص در مورد نظام اقتصادی، که بتواند مشکلات 
اقتصادی کشوررا حداقل تقلیل دهد، نداریم . به دامن اقتصاد 
سرمایه داری می غلتیم، وبعد از این که جواب نداد، به عوض 
اینکه به اشتباه خود اعتراف کنیم، یک گروه می گوید؛ " نمی 
گذارند " ، و گروه دیگر می گوید ؛ " واگذاری ها به اهلش 
داده نشد ". دنیا بعد از بحران ۲۰۰۸ و بویژه با وقوع کرونا و نا 
کارآمدی وعاجز بودن نظام اقتصادی نئولیبرال در مبارزه با آن 
، به فکر نظام اقتصادی جایگزین - البته این تحول هنوزکند و 
آهسته است - افتاده است، و نرخ های بالای مالیاتی را اجرایی 
می کند. ولی در برنامه وزیر اقتصاد دولت سیزدهم، تصمیم 
گیری در مورد نرخ مالیات ها مسکوت مانده است.  مسئولین ما 
می خواهند بدون داشتن نظریه مشخص، تحول اقتصادی ایجاد 
کنند. دکتر حسین عظیمی جمله جالبی دارد که ؛ مشکلات 
اقتصادی را با سیاست های پولی و مالی تعدیل و اصلاح می 
کنند،ولی یک وقتی است که دیگر این دو سیاست هم جواب 
نمی دهد. در علوم اجتماعی بخصوص در علم اقتصاد، رابطه 
دوسویه بین نظریه و عمل وجود دارد و هیچگاه باب نظریه 
پردازی بسته نمی شود، وبده بستان بین نظریه و عمل ) یا بقول 

آقای دکترخاندوزی ، کار( همواره ساری و جاری است. 

صاحب نظر اقتصاد  
و عضو هیات علمی دانشگاه گنبدکاووس

 

وزیر اقتصاد برنامه 
نظام بانکی کشور را نیز، پر چالش 
ومانع از تحقق جریان نقدینگی به

 بخش تولید شناخته است . 

))
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آگهی اختصاصی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 
آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات   ۱۳۹۸/۰۹/۰۳ تاریخ   ۱۳۹۸۶۰۳۱۲۰۰۸۰۰۲۰۸۸ شماره  رای  برابر 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان آق قلا پرونده کلاسه 
۱۳۹۷۱۱۴۴۱۲۰۰۸۰۰۰۰۳۶ تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم بی بی فاطمه مسکنی فرزند داش 
تقان دردی به شماره شناسنامه ۲۰۶ کد ملی ۴۹۷۹۷۱۹۶۵۱ صادره از آق قلا در ششدانگ یک قطعه زمین با 
بنای احداثی به مساحت ۱۲۵ مترمربع، در قسمتی از ششدانگ پلاک شماره ۷۳۸ فرعی از ۱- اصلی واقع در 
اراضی آق قلا بخش ۷ حوزه ثبت ملک شهرستان آق قلا از سهمی متقاضی محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: روز شنبه ۱۴۰۰/۶/۱۳

تاریخ انتشار نوبت دوم: روز یک شنبه ۱۴۰۰/۶/۲۸
محمد فندرسکی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آق قلا م.الف ۷۶۴۲

آگهی اختصاصی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 
آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی

 و ساختمانهای فاقد سند رسمی
تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات   ۱۴۰۰/۰۶/۲۲ تاریخ   ۱۴۰۰۶۰۳۱۲۰۰۸۰۰۱۱۶۴ شماره  رای  برابر 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان آق قلا پرونده کلاسه 
۱۳۹۹۱۱۴۴۱۲۰۰۸۰۰۰۱۹۳ تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای داریوش صداقتی فرزند شاقلی به 
شماره شناسنامه ۷۷ کد ملی ۴۹۷۹۶۷۶۵۳۷ صادره از آق قلا در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 
۹۶۶۶۵/۶۸ مترمربع، در قسمتی از ششدانگ پلاک ۳- اصلی واقع در اراضی کسلخه بخش ۷- شهرستان آق 
قلا از سهمی شاقلی ترنجیده محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: روز شنبه ۱۴۰۰/۶/۱۳

تاریخ انتشار نوبت دوم: روز یک شنبه ۱۴۰۰/۶/۲۸
محمد فندرسکی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آق قلا م.الف ۷۶۴۶

آگهی اختصاصی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3
آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات   ۱۴۰۰/۰۵/۱۷ تاریخ   ۱۴۰۰۶۰۳۱۲۰۰۸۰۰۱۳۵۳ شماره  رای  برابر 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان آق قلا پرونده کلاسه 
۱۳۹۹۱۱۴۴۱۲۰۰۸۰۰۰۳۴۸ تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای یحیی سعادتمند فرزند حاجی به 
شماره شناسنامه ۵۱۰ کد ملی  ۲۲۶۹۰۹۲۳۳۳ صادره از علی آباد در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به 
مساحت ۱۰۶۵۹۱,۴۲ مترمربع، در قسمتی از ششدانگ باقیمانده پلاک شماره ۱۳- اصلی واقع در اراضی قریه 
یلمه صالحیان )سالیان( بخش ۱۲- حوزه ثبتی ملک شهرستان آق قلا از سهمی یحیی سعادتمند محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: روز یکشنبه ۱۴۰۰/۶/۲۸  تاریخ انتشار نوبت دوم: روز دوشنبه ۱۴۰۰/۷/۱۲

محمد فندرسکی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آق قلا م.الف ۸۸۲۰

آگهی اختصاصی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 
آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی

 و ساختمانهای فاقد سند رسمی
تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات   ۱۴۰۰/۰۵/۱۸ تاریخ   ۱۴۰۰۶۰۳۱۲۰۰۸۰۰۱۳۶۲ شماره  رای  برابر 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان آق قلا پرونده کلاسه 
۱۴۰۰۱۱۴۴۱۲۰۰۸۰۰۰۰۴۲ تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم صدیقه غلامزاده مقدم قزاق فرزند 
نظر به شماره شناسنامه ۹۵۱ کد ملی  ۳۶۷۳۲۹۲۶۰۹ صادره از زابل در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای 
احداثی به مساحت ۲۲۳,۴۰ مترمربع، در قسمتی از ششدانگ باقیمانده پلاک شماره ۴- اصلی واقع در اراضی 
قریه یلمه خندان بخش ۱۳- حوزه ثبتی ملک شهرستان آق قلا از سهمی اصلاحات ارضی محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: روز یکشنبه ۱۴۰۰/۶/۲۸
تاریخ انتشار نوبت دوم: روز دوشنبه ۱۴۰۰/۷/۱۲

محمد فندرسکی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آق قلا م.الف ۸۸۲۳

آگهي هاي ثبتي

خبر

آمادگی مجلس برای رفع
 خلأهای قانونی در حوزه تولید 

مجلس  در  آق قلا  و  گرگان  مردم  نماینده 
شورای اسلامی گفت: مجلس در کمیسیون 
ویژه جهش تولید برای رفع خلأهای قانونی 
در حوزه تولید آمادگی کامل دارد.غلامرضا 
منتظری اظهار کرد: کسب وکارهای نوین و از 
طرف دیگر وجود فارغ التحصیلان رشته های 
مختلف کشاورزی و فنی و حرفه ای فرصت 
خوبی را برای توسعه استان فراهم کرده است.
وی با اشاره به اینکه پارک علم و فناوری 
می تواند  دانش بنیان  حوزه های  در  به ویژه 
بستر خوبی برای تحول در حوزه اقتصادی 
فراهم  جدید  شغلی  فرصت های  ایجاد  و 
کند، تصریح کرد: برای تحقق این امر لازم 
توانمندی ها و  از  اطلاعاتی  بانک  که  است 
قابلیت ها احصا و فرصت های شغلی به تناسب 
سازمان ها و دستگاه های مرتبط فراهم شود.

منتظری با بیان اینکه وجود فارغ التحصیلان 
گیاهان دارویی، معدن، مشاغل خانگی و دام 
و طیور، فرصت بسیار خوبی در استان است، 
تصریح کرد: باتوجه به شرایط اقلیمی گلستان 
می توان به تنوع این فرصت ها فکر کرد و از 
ظرفیت ها استفاده بیشتری داشته باشیم.نماینده 
مردم گرگان و آق قلا یادآور شد: در برخی 
از شهرک های صنعتی استان هم ظرفیت های 
دانش بنیان  برای توسعه شرکت های  خوبی 
جدی تری  مدیریت  باید  اما  است  فراهم 
دراین خصوص وجود داشته باشد.منتظری با 
اشاره به اینکه برای توسعه استارت آپ ها در 
گلستان موانع پیشرو شناسایی شود، افزود: چتر 
حمایتی دستگاه ها و سازمان ها دراین خصوص 
به  پا  که  باشد؛ کسی  گذشته  از  بیش  باید 
عرصه تولید می گذارد اولین امید این است 
که تسهیلات ارزان قیمت در اختیارش قرار 
بگیرد. وی با بیان اینکه مراحل صدور مجوز 
باید ساده شود، تاکید کرد: برخی افراد با عشق 
به  ولی  می شوند  حوزه  این  وارد  علاقه  و 
دلیل طولانی بودن صدور مجوز انگیزه های 
خود را از دست می دهند، تسریع در فرایند 
مجوز و بحث پنجره واحد از شعار به عمل 
آق قلا  و  گرگان  مردم  شود.نماینده  تبدیل 
فراهم کردن عرضه و فروش محصولات را از 
دیگر نیازهای توسعه شرکت های دانش بنیان 
برشمرد و گفت: وقتی تولیدی وجود دارد اگر 
زمینه فروش فراهم نشود انگیزه ای برای تولید 

نخواهد بود.
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آیین رونمایی از کتاب عکس 
»سیل مهربانی« در استانداری 
گلستان برگزار شد

کتاب گزیده عکس های سیل ۱۳۹۸ 
در مجموعه ای با عنوان »سیل مهربانی« 
و در ۵۰۰ نسخه منتشر شد.به گزارش 
روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی گلستان، از کتاب گزیده عکس 
های سیل ۱۳۹۸ با عنوان »سیل مهربانی« 
مدیرکل  آیین،   این  شد.در  رونمایی 
فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان درباره 

کتاب عکس، گفت: در هنگام میزبانی 
از مقام عالی وزارت فرهنگ و ارشاد 
از  دکتر صالحی  آقای  جناب  اسلامی 
حمایت  تا  کردیم  درخواست  ایشان 
خود را برای شکل دهی رخدادی برای 
بازنمایی )برای تهیه و تنظیم و چاپ 
مبذول  را  ( حادثه سیل  کتاب عکس 
کنند. کشمیری افزود:  به منظور حمایت 
و ارتقای سطح عکاسی و بسترسازی 
بهتر و پیشرفت سطح گفتگوی بصری  
جامعه محترم عکاس و با هدف جلب  
در  جامعه  بیشتر  مشارکت  و  توجه 
پیشگیری  هدفمند و جلوگیری از بروز 
برای  بستری  بالاخره  طبیعی  بلایای 
بازنمایی فراهم شد و وزیر محترم نیز 
با دیدگاه بلند، دستورات لازم را برای 
همراهی عکاسان و ادارات کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان هایی که در آنها 
صادر  را  اند  بوده  سیل  هجوم  شاهد 
کردند .وی ادامه داد: اداره کل فرهنگ و 

ارشاد اسلامی گلستان با حمایت وزارت 
همکاری  و  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ 
نیز  و  گلستان  استان  عکاسان  انجمن 
همراهی هنرمندان استان های معین این 
رویداد فرهنگی و هنری را با راه اندازی 
کارگروه  و  گذاری  سیاست  شورای 
اجرایی شکل داد و در نهایت پس از 
هیئت  از  دعوت  و  دبیرخانه  تشکیل 
داوران ، شاهد جمع آوری آثار هنری  
عکاسان سراسر کشور و انتخاب کیفی 
آثار رسیده بودیم تا اینکه این کتاب با 
حمایت ویژه ی وزیر محترم فرهنگ 
اداره کل  و ارشاد اسلامی و همراهی 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان فارس به 
چاپ رسید.کشمیری با اشاره به اینکه 
سطح  ارتقای  برای  مجموعه  این  در 
علمی کتاب از مقالات تخصصی علمی 
و پژوهشی استفاده شده است، ادامه داد: 
بیش از ۶۰۰ اثر از هنرمدان متقاضی به 
دستمان رسید که از این تعداد پس از 

انتخاب توسط داوران ملی  ۱۰۰ اثر از 
به چاپ  مجموعه  دراین  هنرمند   ۵۰
رسیده است. استاندار گلستان نیز ضمن 
قدردانی از تلاش های صورت گرفته 
برای بازنمایی حادثه سیل و تهیه سندی 
تصویری برای آیندگان، گفت: انجام اقدام 
هایی این چنینی بدون شک برای آیندگان 
آورده هایی دارد و بسیار ارزشمند است. 
حق شناس ضمن قدردانی از عکاسان 
گلستانی که در این پروژه فعالیت داشتند، 
ادامه داد: حوزه های گوناگونی در سطح 
استان وجود دارد که پتانسیل دارد که از 
طریق هنر عکاسی در سطح ملی و بین 
المللی بازنمایی و ماندگار شوند.یادآوری 
می شود در این کتاب مجموعه عکس، 
۴۸ هنرمند که ۲۵ هنرمند آن گلستانی 
هستند و عکس های سیل در ۵ استان 
و  ایلام  فارس،  لرستان،  گلستان، 
سیستان و بلوچستان را پوشش دادند 

رو نمایی شد.

۱۱۵ کلاس درس تحویل آموزش و پرورش می شود
معاون اجرایی و نظارت اداره کل نوسازی، توسعه و 
تجهیز مدارس گلستان گفت: این اداره کل با مشارکت 
نیکوکاران تعداد ۱۴ پروژه آموزشی آماده بهره برداری 
و  امسال  مهرماه  تا  درس  مجموع ۱۱۵ کلاس  با  را 
این  پرورش  و  آموزش  تحویل  مدارس،  بازگشایی 
افتتاح  حاشیه  در  فراهی  وحید  داد.  خواهد  استان 
آباد  تقی  روستای  در  خیرساز  کلاسه   ۹ مدرسه 
تعداد  این  ساخت  برای  داشت:  اظهار  گنبدکاووس 
مدرسه و کلاس درس در مجموع هزار و ۳۳۰ میلیارد 
ریال هزینه شده که ۳۰ درصد آنرا نیکوکاران و بقیه 
و  توسعه  نوسازی،  اداره کل  استانی  و  ملی  منابع  از 
تجهز مدارس گلستان تامین شده است.وی از درحال 
ساخت داشتن ۸۰ مدرسه با مجموع ۵۰۰ کلاس درس 
دیگر در گلستان خبر داد و گفت: این مدارس که در 

۸۰ درصد آن نیکوکاران سهیم هستند، به تدریج افتتاح 
و تحویل ادارات آموزش و پرورش در سراسر استان 
می شود.فراهی اضافه کرد: اداره کل نوسازی مدارس 
گلستان تلاش دارد تا پایان امسال حداقل ۱۴ واحد 
و  آموزش  تحویل  را  خود  ساخت  درحال  آموزشی 

پرورش استان نماید.معاون اجرایی و نظارت اداره کل 
میزان  به  گلستان  مدارس  تجهیز  و  توسعه  نوسازی، 
اعتبار مورد نیاز برای تکمیل مدارس نیمه تمام استان 
اشاره نکرد اما ادامه داد: درصورت تامین اعتبار مورد 
نیاز بیشتر مدارس درحال ساخت تا مهرماه سال آینده 
تحویل آموزش و پرورش خواهد شد.وی با قدردانی 
نیکوکاران گلستانی در ساخت مدرسه،  از مشارکت 
گفت که از مجموع ۸۰ مدرسه در حال ساخت استان 
۱۴ باب آن در شهرستان گنبدکاووس قرار دارد.فراهی 
در مراسم افتتاح مدرسه ۹ کلاسه زنده یاد حاج مهدی 
خلیل نژاد روستای تقی آباد گنبدکاووس قول داد که 
باقی  محوطه  در  گلستان  مدارس  نوسازی  کل  اداره 
مانده این واحد آموزشی جهت احداث زمین چمن 

مصنوعی مشارکت نماید.
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ساخت پست تامین برق گرگان 
به پیمانکار جدید واگذار می شود

معاون هماهنگی توزیع شرکت توانیر گفت: 
به ۶۳ کیلوولت  اجرای پروژه پست ۴۰۰ 
گرگان در روستای مریم آباد این شهرستان 
به دلیل ناتوانی پیمانکار برای اجرای تعهد 
در زمان مقرر به مناقصه گذاشته می شود.
این  از  بازدید  در  رخشانی مهر  غلامعلی 
پروژه اظهار داشت: پیمانکار قبلی به علت 
گرانی مصالح ساختمانی در مهلت مقرر قادر 
به انجام تعهد خود نشد که تلاش می کنیم 
پیمانکار جدید در مهرماه،  به  با واگذاری 
از زمستان  قبل  تا  این طرح  احداث  ادامه 
آغاز گردد.معاون هماهنگی توزیع شرکت 
توانیر گفت: بهره برداری از این پروژه برای 
سال ۱۴۰۳ برنامه ریزی شده اما امیدواریم 
پایان  از  قبل  تا  اعتبار  موقع  به  تزریق  با 
سال آینده فاز اول این پروژه شامل پست 
شود.رخشانی مهر  مدار  وارد   ۶۳ به   ۲۰۰
اضافه کرد: با توجه به این که مصرف برق 
مردم گرگان کمتر از ۴۵۰ مگاوات است، 
احداث این پست در کنار وجود پست ۲۳۰ 
به ۶۳ موجود این شهرستان می تواند برق 
مصارف خانگی، صنایع کوچک  و بزرگ ، 
کشاورزی و سایر بخش ها را بدون مشکل 
تامین کرد.وی یادآور شد: برای این پروژه 
با خرید تجهیزات و دستگاه های مورد نیاز 
هزار و ۴۰۰ میلیارد ریال هزینه شده و برای 
بهره برداری نهایی و قرار گرفتن ۱۴ فیدر ۶۳ 
کیلوولت در مدار، هزار و ۷۰۰ میلیارد ریال 

دیگر اعتبار مورد نیاز است.

عاملان سرقت مسلحانه
 بار ِ شالی به دام افتادند

شناسایی  از  کمالان  قضایی  حوزه  رئیس 
این  در  شالی  مسلح  سارقان  دستگیری  و 
گفت:  خاکزاد  موسی  داد.  خبر  شهرستان 
 ، گرم  سلاح  تهدید  با  پارسال   ، سارقان 
کامیون حامل ۲۰ تن شالی را دزدیدند و 
پس ازجابجا کردن کشِنده کامیون ، راننده 
را رها کردند و گریختند .خاکزاد افزود: هیچ 
رد یا نشانی از سارقان در دست نبود اما با 
تلاش های قضایی و پلیسی سرنخ هایی 
به دست آمد که منتهی به شناسایی یکی از 
سارقین شد. وی ادامه داد: پس از دستگیری 
این سارق ، سه همدست او نیز شناسایی 
شدند که تاکنون دو نفر آن ها دستگیر و 
روانه زندان شده اند.وی گفت: متهمان در 
بازجویی ها به سرقت های دیگر از جمله 
مشهد  و  تهران  در  موتورسیکلت  دزدیدن 
اقرار کرده اند.رئیس حوزه قضایی کمالان با 
اشاره به این که پرونده در شعبه سوم کیفری 
دادگاه بخش کمالان در حال رسیدگی است، 
شاکیان  شناسایی  برای  تحقیقات  گفت: 
دارد  ادامه  مسروقه  اموال  دیگر  کشف  و 
.خاکزاد از افرادی که به این شیوه از آنان 
سرقت شده است خواست برای شکایت به 

دادگاه کمالان و یا پلیس مراجعه کنند .

آینده طلایی با احیای ذخایر آبی
اعظم محبی- برخورداری گلستان از منابع 
آبی مطمئن و وجود بسترهای لازم برای 
آبزی پروری به ویژه ماهیان خاویاری و میگو 
می تواند زمینه رونق اقتصادی و اشتغالزایی 
افزایش  نحو چشمگیری  به  را  استان  در 
دهد. گلستان با دارا بودن ۱۳۰ کیلومتر نوار 
ساحلی و پهنه های آبی طبیعی و مصنوعی، 
پتانسیل بالایی در حوزه آبزی پروری دارد. 
پرورش ماهیان سردابی و گرمابی و میگو 
از موضوعاتی بوده که طی دهه های اخیر 
در استان در حال اجرا است و با هدایت 
سرمایه گذاران به این بخش پرسود، می توان 
تحول اقتصادی را رقم زد. پرورش میگو 
در چندین هزار هکتار لاگون، ده ها مزرعه 
پرورش ماهیان قزل آلا در مناطق بالادستی 
و مزارع پرورش ماهی کپور، فیتوفاک و آمور 
در مراتع شمال استان از جمله فعالیت های 
حوزه آبزی پروری بوده و پرورش ماهیان 
خاویاری هم در یکی دو سال اخیر به آن 
اضافه شده است.علیرغم موارد ذکر شده اما 
گلستان آن گونه که باید نتوانسته از ظرفیت 
ذخایر شیلاتی خود استفاده کرده و تحول 
درآمدی برای ساحل نشینان را رقم بزند. 
وجود دو رودخانه دائمی گرگانرود و قره 
سو، وجود چند هزار چاه کشاورزی و بیش 
از ۱۰ سد و سازه آبی تأمین کننده مطمئن 
آب مورد نیاز آبزی پروری است که تاکنون 
نتوانسته ایم ساز و کار مناسبی برای استفاده 
از آنها ترسیم کنیم.صید بی رویه آبزیان در 
سال های اخیر باعث افت شدید ذخایر آبزی 
دریا و به خطر افتادن ذخایر ژنتیکی شیلاتی 
استان شده که یکی از راهکارهای کاهش 
هجمه و دست اندازی به مواهب دریایی، 
اختصاص تسهیلات کم بهره، حمایت از 
پرورش  همچون  آبزی پروری  پروژه های 
آب  با  ماهی  پرورش  قفس،  در  ماهی 
چاه های کشاورزی و ایجاد و توسعه مراکز 
پرورش ماهیان خاویاری با هدف استحصال 
گوشت و خاویار و همچنین توسعه مزارع 
پرورش میگو در گمیشان است که می تواند 
سهم شیلات را در توسعه پایدار گلستان 
در  یزرع  لم  اراضی  وجود  دهد.  افزایش 
مناطق شمالی گلستان و سهولت انتقال آب 
به این دشت ها فرصتی کم نظیری است تا 
صنعت میگو به عنوان یکی از صنایع غذایی 
پرطرفدار جهان در گلستان رونق بگیرد، 
ایجاد واحدهای فرآوری و بسته بندی میگو 
هم می تواند در ایجاد ارزش افزوده اثرگذار 
باشد و یقیناً اقتصاد گلستان را بهبود خواهد 
و خاویار  بالای گوشت  کیفیت  بخشید. 
استحصالی از دریای خزر و خلیج گرگان به 
ویژه از نوع اوزون برون و قزلباش فرصت 
مغتنمی است تا با تولید و فرآوری خاویار 
بین المللی  برند  این  از  گلستان  ازآوری 

افزایش یابد.
ایجاد زنجیره تولید آبزیان

نماینده مردم غرب گلستان در مجلس در 
خصوص ظرفیت های آبزی پروری استان 

گفت: شهرستان گمیشان با توجه به موقعیت 
جغرافیایی، بهترین مکان برای پرورش میگو 
و آبزی پروری و پرورش ماهی در قفس 
است. عبدالجلال ایری با اشاره به اینکه در 
اثر سدسازی ماهیان خاویاری در معرض 
خطر قرار گرفته اند، افزود: باید به سمت 
خاویاری  ماهیان  پرورش  سازی  صنعتی 
هکتار   ۵۰۰ کرد:  بیان  کنیم.وی  حرکت 
ماهیان  پرورش  برای  گمیشان  اراضی  از 
خاویاری پیش بینی شده و هم اکنون چهار 
آغاز  را  کار  پایلوت  صورت  به  هم  نفر 
کردند.ایری اضافه کرد: پرورش میگو در 
چهار هکتار از اراضی گمیشان اجرا شده 

و در فاز دوم هم ۶ هزار هکتار در دست 
اجرا است.وی افزود: با انتقال آب دریای 
خزر به زمین های لم یزرع استان و ایجاد 
زیرساخت ها می توانیم مزارع پرورش آبزیان 
را در این قسمت احداث کرده و با حمایت 
وابسته  صنایع  و  تولید  زنجیره  ایجاد  و 
مانند بسته بندی میگو و احداث سردخانه، 
تحول شیلاتی و آبزی پروری را در استان 
رقم بزنیم. ایری با بیان اینکه تسهیلات کم 
بهره به متقاضیان پرداخت می شود، گفت: 
در فاز اول پرورش میگو واگذاری ها غالباً 
به اشخاص غیربومی بوده ولی در فاز دوم 
افراد بومی در اولویت هستند تا از این طریق 
بتوانیم در رفع محرومیت زدایی اقدام خوبی 
انجام دهیم.وی ادامه داد: میگوی گمیشان با 
درجه مرغوبیت بالا قابلیت صادرات داشته 

و بازار خوبی در کشورهای خارجی دارد.
نیاز  پروری؛  آبزی  در  گذاری  سرمایه 

گلستان
ضمن  هم  گمیشان  شهرستان  فرماندار 
تأکید بر حمایت از بومیان منطقه در آبزی 
پروری گفت: در فاز دوم پرورش میگوی 
گمیشان، دولت باید حمایت بیشتری در 

ایجاد زیرساخت ها داشته باشد تا با توجه 
خواهان  مردم  سرمایه گذاری  ریسک  به 
حضور در این بخش باشند. احمد دستمرد 
اضافه کرد: ستاد اجرایی فرمان امام )ره( هم 
در زمینه پرورش ماهی در قفس اقدامات 
خوبی انجام داد و برای هر نفر ۴۰ میلیون 
به  که  گرفت  نظر  در  تسهیلات  تومان 
صورت تعاونی و چند نفره کار خود را 
به  توجه  با  گفت:  دستمرد  کردند.  آغاز 
تنش آبی موجود در گلستان باید بر روی 
دریا،  حاشیه  در  پروری  آبزی  پروژه های 
سرمایه گذاری بیشتری انجام دهیم. برای 
اطلاع از برنامه های شیلات با مدیرکل این 

اداره، گفتگو کردیم، سیدجواد قدس علوی 
در این خصوص گفت: تاکنون ۶ پروانه 
تأسیس پرورش ماهی در قفس و سه پروانه 

موافقت اصولی صادر شده است.
برداشت ۱5۰۰ تن میگو از مزارع گلستان

وی افزود: در حال حاضر ۴۶ واحد قفس 
و ۶ واحد پن احداث شده و هفت واحد 
قفس هم درحال ساخت داریم و پیش بینی 
تولید در سال ۱۴۰۰ حدود ۲۵۰ تن ماهی 
است.طبق گفته قدس علوی حدود ۵۰ نفر 
به صورت مستقیم در این بخش مشغول 
فعالیت هستند.وی در خصوص مشکلات 
مصب  لایروبی  عدم  گفت:  حوزه  این 
گرگانرود به دلیل عقب نشینی دریا از جمله 
چالش ها بوده و هنوز سایت پشتیبان قفس 
عملیاتی نشده است.مدیرکل شیلات گلستان 
بیان کرد: گونه پرورش ماهی درقفس، ماهی 
قزل آلا بوده و گونه های کپور دریایی و 
خاویاری هم در حال پیگیری است.قدس 
علوی در خصوص میگو هم گفت: پرورش 
میگو برای دومین سال متوالی بعد از بروز 
بیماری در مجتمع میگو گمیشان درحال 
انجام بوده و حدود هزار و ۳۰۰ هکتار به 

است.وی  رفته  محصول  این  کشت  زیر 
بیان کرد: پیش بینی می شود بیش از هزار و 
۵۰۰ تن میگو از این مزارع برداشت شود.
قدس علوی افزود: مانند سال های گذشته 
بیش از ۸۰ درصد میگو استان به کشور 
چین، روسیه و حوزه خلیج فارس صادر 
خواهد شد.وی عنوان کرد: بیش از ۸۰۰ نفر 
به طور مستقیم و دو برابر این هم به صورت 
غیرمستقیم در این بخش شاغل هستند.
مدیرکل شیلات گلستان گفت: پیگیری و 
اجرای زیرساخت های اصلی مانند آب و 
جاده و برق در حال انجام است.وی بیان 
تسهیلات  دریافت  برای  متقاضیان  کرد: 
براساس طرح توجیهی به بانک های عامل 

معرفی می شوند.
فعالیت 5 مزرعه ماهیان خاویار

شیلات  کل  اداره  پروری  آبزی  معاون 
گلستان هم در خصوص ماهیان خاویاری 
گفت: در حال حاضر پنج مزرعه پرورش 
ماهیان خاویاری با ظرفیت اسمی ۶۰ تن 
گوشت و پنج تن خاویار در استان فعال 
بوده که این رقم در سال ۱۴۰۰ با اضافه 
شدن چهار مزرعه دیگر به چرخه تولید، دو 
برابر می شود.محمود سقلی افزود: ۱۰ مرکز 
دیگر با اخذ پروانه تأسیس در شرف آغاز 
پرورش ماهیان خاویاری در استان هستند 
که از این تعداد چهار مرکز، با ۳۰ الی ۸۰ 
درصد پیشرفت فیزیکی در آینده نزدیک در 
سال جاری شروع به کار می کند.وی با اشاره 
به افزایش تعداد متقاضیان راه اندازی مزارع 
منفرد پرورش ماهیان خاویاری در استان 
افزود: همچنین ۶ متقاضی دیگر موافقت 
اصولی خود را در این زمینه دریافت کرده 
و در حال پیگیری و دریافت استعلامات 
جایگاه  به  اشاره  با  هستند.سقلی  اداری 
اقتصاد  در  خاویاری  ماهیان  تولید  مهم 
کشورگفت: پرورش ماهیان خاویاری جزو 
پروژه های اقتصاد مقاومتی شیلات گلستان 
است که با توجه به کاهش چشمگیر این 
تلاش های  خزر،  دریای  ارزشمند  گونه 
گسترده ای در گلستان، به عنوان خاستگاه 
ماهیان خاویاری کشور، برای رونق دوباره 
این صنعت در حال انجام است.وی گفت: 
منفرد  مزارع  اندازی  راه  راستا  همین  در 
پرورش ماهیان خاویاری در شهرستان های 
پرورش  مجتمع  ایجاد  و  استان  مختلف 
ماهیان خاویاری در گمیشان، برای ایجاد 
رونق  و  غیرمجاز  صید  کاهش  اشتغال، 
اقتصادی منطقه، در اولویت شیلات قرار 
دارد.تبدیل و فرآوری محصولات شیلاتی 
در استان می تواند به اشتغال پایدار و رفع 
معضل بیکاری و افزایش درآمد سرانه و 
تقویت بنیه اقتصادی این منطقه بینجامد 
برای  است  انتظار  دولتی  مدیران  از  لذا 
استفاده از ظرفیت ها و جلوگیری از خام 
فروشی تمام توان و انرژی خود را برای 
این  بیشتر  رونق  و  گذار  سرمایه  جذب 

بخش به کار گیرند.

در حال حاضر 46 واحد قفس و 6 واحد پن احداث شده 
و هفت واحد قفس هم درحال ساخت داریم و پیش بینی تولید 

در سال ۱4۰۰ حدود 25۰ تن ماهی است.

طبیعت گردان گمشده
 در ارتفاعات زیارت به مکان 
امن منتقل شدند

رئیس جمعیت هلال احمر شهرستان 
گرگان گفت: طبیعت گردان گمشده 
امن  مکان  به  زیارت  ارتفاعات  در 
غلامی  غلامرضا  شدند.  منتقل 
دقیقه   ۲۵ و   ۲۱ ساعت  اظهارکرد: 
نفر  چهار  گمشدگی  جمعه،  شامگاه 
در ارتفاعات زیارت- منطقه شمسک 
به مرکز کنترل و هماهنگی عملیات 

جمعیت هلال احمر گلستان گزارش 
احمر  هلال  جمعیت  شد.رئیس 
شهرستان گرگان افزود: بلافاصله یک 
پنج داوطلب  از  امدادی متشکل  تیم 
اعزام  به محل حادثه  نجاتگر  و یک 
شدند.وی بیان کرد: نجاتگران در بین 
راه با گردشگران ارتباط تلفنی برقرار 
حادثه  دقیق  محل  توانستند  و  کرده 

زمانی کمی  فاصله  با  و  را مشخص 
کنند.غلامی  پیدا  دسترسی  آنها  به 
آقا  چهار  شامل  که  افراد  این  گفت: 
۲۹، ۳۰، ۲۸ و ۳۱ ساله بودند، توسط 
تیم امدادی رهاسازی و به منطقه امن 
منتقل شدند و عملیات امداد و نجات 
ساعت ۲۳ و ۴۵ دقیقه شامگاه جمعه 

پایان یافت.
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اولين چاپخانه مدرن و به روز در شمال کشور در سال 1308 یعنی 92 سال قبل در شهرستان گرگان کار خود را آغاز کرد.

مریم شریفی- قوانین سختگیرانه بیمه و 
تجهیزات،  بالای  هزینه  کنار  در  مالیات 
باعث شده عمده سفارش چاپ گلستان در 
دیگر استان های کشور انجام شود و دست 
چاپخانه داران گلستانی خالی بماند.اولین 
چاپخانه مدرن و به روز در شمال کشور در 
سال ۱۳۰۸ یعنی ۹۲ سال قبل در شهرستان 
گرگان کار خود را آغاز کرد. با توجه به 
قدمت صنعت چاپ در استان گلستان انتظار 
می رفت که امروزه چاپ گرگان یکی از 
جاذبه ها و برندهای مهم در سطح کشور 
باشد. اما متأسفانه عدم حمایت دولت در 
به روز کردن تجهیزات چاپخانه ها و قوانین 
سختگیرانه باعث شده گرگان از قطار توسعه 
جا بماند.به گفته فعالان این بخش اکنون 
بیشتر سفارشات بخش دولتی و خصوصی 
از استان خارج و سود این کار عاید دیگر 
چاپخانه  سراغ  شود.به  کشور  استان های 
صنعت  این  قدیمی های  از  یکی  عباسی 
رفتیم تا از نزدیک با مسائل و مشکلات آنها 
آشنا شویم.مرتضی، محمد و مظاهر عباسی 
سه برادر هستند که به صورت خانوادگی و 
قریب ۲۲ سال است که چاپخانه ای را اداره 
می کنند.مرتضی عباسی گفت: پدر قبل از ما 
وارد این حرفه شده و اولین جواز کپی و 

تکثیر و چاپ متعلق به پدرمان بوده است.
تجهیزات کهنه چاپخانه ها معضل صنعت 

چاپ
عباسی کهنه بودن تجهیزات چاپخانه های 
استان را یک مشکل بزرگ برای صنعت 
چاپ دانست و افزود: به همین دلیل بیش 
از ۴۰ تا ۵۰ درصد سفارشات بخش های 
دولتی و خصوصی به خارج استان می رود.

وی افزود: تجهیز چاپخانه ها هزینه بالایی 
دارد و بدون دادن تسهیلات ارزان قیمت 
و حمایت بخش دولتی امکان پذیر نیست 
و این مساله چندین بار از سوی مسئولان 
مطرح شد؛ ولی عملاً تا امروز کاری انجام 

نشده است.
قوانین سختگیرانه تأمین اجتماعی برای 

صنعت چاپ
این چاپخانه دار گلستانی با انتقاد شدید از 
قوانین تأمین اجتماعی گفت: این سازمان 
باید تأمین کننده و حمایت گر واحدهای 
کارآفرین باشد اما چنین نیست؛ علاوه بر 
حق بیمه ای که برای کارگران واریز می کنیم، 
به ازای هر قرارداد دولتی باید ۱۶ درصد آن 
را به اداره تأمین اجتماعی بدهیم، در غیر این 
صورت پایان سال ۳۵ درصد ما را جریمه 
تأمین  امسال  داد:  ادامه  کرد.وی  خواهند 
اجتماعی به ما فشار می آورد، بر روی هر 
فاکتوری که ارائه می دهید باید ۱۶ درصد 
بپردازید.عباسی  تأمین اجتماعی  به  آن را 
ادامه داد: از سال ها قبل چاپخانه ها به دلیل 
کارآفرین بودن، حمایت یارانه ای بابت بیمه 

کردن پنج نفر از کارگران خود را داشتند، 
تأمین  اخیر  سال های  در  متأسفانه  ولی 
اجتماعی اعلام کرده اگر با ادارات دولتی 
قرارداد ببندید، حمایتی که تأمین اجتماعی 
بابت بیمه پنج نفر از کارگران می کند را 
بر می دارد.عباسی افزود: سوالی که من از 
مسئولان دارم این است اگر با ادارات دولتی 
قرارداد نبندیم، چطور باید شکم کارگرها را 

سیر کنیم؟
افزایش مالیات متناسب با افزایش قیمت 

مواد اولیه
محمد عباسی در ادامه این صحبت گفت: ۹ 
درصد بابت هر فاکتور باید به دارایی مالیات 
بدهیم و این در حالی است که بسیاری 

پرداخت  مبلغ را  این  از رسته های چاپی 
نمی کنند و ما در حالت کلی ۲۵ درصد از 
دیگر رسته ها عقب هستیم.عباسی افزود: 
بیشتر اقلام مصرفی در چاپخانه ها وارداتی 
است به همین دلیل بالارفتن قیمت دلار در 
چند سال اخیر باعث افزایش چند برابری 
مواد اولیه چاپخانه ها شده و این مساله به 
خودی خود باعث می شود ارقام فاکتورها 
تا دوبرابر و شاید هم بیشتر بالا رود؛ این 
به معنی افزایش درآمد چاپخانه ها نیست و 
بالعکس سود ما هر روز کوچک تر می شود.
وی ادامه داد: دارایی اعلام می کند چون مبلغ 
فاکتورهای شما بالا رفته پس باید مالیات را 
هم بیشتر بپردازید و این در حالی است که 
بیشتر شدن ارقام فقط به دلیل گرانی مواد 
افزود:  گلستانی  دار  چاپخانه  است.  اولیه 
مسئولان بیان می کنند باید فاکتور رسمی 
تحویل دهید تا مشخص شود، جابه جایی 
ارقام بالا به دلیل گرانی کاغذ و موادی است 

که خریداری کرده اید درصورتی که به دلیل 
فرار مالیاتی هیچ یک از فروشندگان تهرانی 
حاضر به ارائه فاکتور رسمی نیستند.مظاهر 
عباسی، برادر دیگر این حرفه خانوادگی 
گفت: اگر مسئولان کمک کنند تا گردش 
مالی چاپخانه داران گلستانی بالا برود و با 
دادن تسهیلات ما را حمایت کنند حداقل 
می توانیم مواد مصرفی سه ماه را یک جا 
خریداری کنیم و تا سه ماه آینده ترس از 

گرانی مواد اولیه را نداشته باشیم.
در قوانین تأمین اجتماعی تجدیدنظر شود

یک کارشناس چاپ و نشر گفت: طبق 
قانون پیمانکارانی که با ادارات دولتی قرارداد 
می بندند و کار انجام می دهند باید ۱۶ درصد 

بپردازند. مالیات  اجتماعی  تأمین  اداره  به 
میزاعلی قزل افزود: همین قانون ۱۶ درصد 
را در مورد چاپخانه هم اعمال می کنند که به 
نظر من هم این قانون عادلانه نیست.وی 
افزود: نظر واحدهای چاپی این است که 
در حق آنها ظلم می شود و به عقیده من 
هم باید مسئولان در قانون خود تجدید 
گلستان  مالیاتی  امور  کنند.مدیرکل  نظر 
اظهار کرد: در مهر ماه سال ۱۳۸۷ قانون 
ارزش افزوده به صورت قانون آزمایشی 
در کشور اجرا شد و مشاغل مختلف در 
می شدند. معرفی  باید  چندگانه  مراحل 

این  ابتدا  افزود:  هزارجریبی  اصغر  علی 
کار از شرکت های بزرگ که درآمد بالای 
داشتند، شروع و طی  تومان  میلیارد  سه 
هفت مرحله طلا فروشان و مشاغل دیگر 
اضافه شدند و چاپخانه ها هم جز همین 
هفت مرحله بودند که باید ارزش افزوده 
را پرداخت می کردند.وی در پاسخ به این 

سال که چرا دیگر رسته های چاپی مالیات 
ارزش بر افزوده را پرداخت نمی کنند، گفت: 
قانون به سازمان مالیاتی کشور اجازه داده که 
در مراحل مختلف گروه ها را به قانون ارزش 
افزوده اضافه کند و در مراحل بعدی به مرور 

همه رده ها شامل این قانون می شوند.
کسانی که فاکتور رسمی نمی دهند به 

تعزیرات معرفی شوند
مدیر کل امور مالیاتی گلستان با بیان این 
مطلب که طبق قانون اساسی همه چاپخانه ها 
موظف به ارائه دفتر درآمد و هزینه هستند 
پرداخت  مالیات  موجود  اسناد  طبق  تا 
همگی  داران  چاپخانه  اگر  افزود:  کنند، 
فاکتور  ارائه  به  که حاضر  از خریدارانی 
رسمی نیستند خرید نکنند، هم خودشان 
متضرر نمی شوند و هم جلوی فرار مالیاتی 
کرد:  تاکید  گرفت.وی  خواهند  را  آنها 
چاپخانه داران نام کسانی را که در قبال 
خرید حاضر به ارائه فاکتور رسمی نیستند 
را به امور مالیاتی و به تعزیرات حکومتی 
ارائه کنند و خودشان هم به هیچ عنوان 
از این فروشندگان خرید نکنند تا دست 
این قانون شکنان کوتاه شود.هزارجریبی 
سامانه های  آینده  در  گفت:  پایان  در 
متصل  بانکی  سیستم  به  را  فروشگاهی 
می کنند و مالیات ارزش افزوده شامل همه 
مشاغل می شود و همه در برابر یکسان 
سریع تر  هرچه  امیدواریم  و  می شوند 
اجرا  در کشور  کامل  به طور  این طرح 
شود. مدیر کل تأمین اجتماعی گلستان 
هم اظهار کرد: اگر چاپخانه خودش به 
تنهایی پیمانکار باشد و از محل کارگاه 
خودش حق بیمه پرداخت کند، می تواند 
مدعی شود که لیست حق بیمه کارکنانش 
را پرداخت می کند و دیگر لازم نیست 
بیمه  حق  هم  قرارداد  تنظیم  محل  از 
طبق  افزود:  نودهی  هادی  بپردازد.  جدا 
قرارداد  چاپخانه  که  صورتی  در  قانون 
عملیات  و  بسپارد  ثالث  شخص  به  را 
این  انجام شود در  از طریق آن شرکت 
صورت از محل تنطیم قرارداد هم حق 
بیمه به چاپخانه تعلق می گیرد و زمانی 
که می خواهد مفاصا حساب دریافت کند، 
باید به تأمین اجتماعی مراجعه کند.وی 
چاپخانه ای  دلیلی  هر  به  اگر  داد:  ادامه 
قانون   ۴۲ ماده  بر  بنا  دارد  اعتراض 
ظرف  و  کند  اعتراض  می تواند  اساسی 
تشخیص  هیأت های  در  ماه  یک  مدت 
حق  ذی  اگر  می شود؛  بررسی  مطالبات 
باشند، بدهی به حساب آنها برگشت داده 
صادر  برایش  مفاصا حساب  و  می شود 
می شود.به نظر می رسد الزامات قانونی در 
بخش تأمین اجتماعی و دارایی در راستای 
بهبود فضای کسب و کار نیست و لزوم 

بازنگری در آنها احساس می شود.

خبرمشکلات صنعت چاپ

لزوم توزیع عادلانه سرانه های 
فرهنگی و ورزشی در

 محلات گرگان

و  اجتماعی  فرهنگی،  کمیسیون  رئیس 
بر  گرگان  شهر  اسلامی  شورای  ورزشی 
ورزشی  و  فرهنگی  سرانه  عادلانه  توزیع 
میثم  کرد.سید  تأکید  گرگان  محلات  در 
حاضر،  عصر  در  اظهارکرد:  حسینی 
های  پارلمان  و  شهری  مدیریت  ساختار 
شهری علاوه بر مسائل عمرانی و خدماتی، 
باید توجه ویژه ای به امورات اجتماعی، 
داشته  شهروندان  ورزشی  و  فرهنگی 
باشد و این امر از طریق سیاستگذاری در 
شوراهای اسلامی شهر و سیستم مدیریت 
شد.رئیس  خواهد  اجرا  و  تدوین  شهری 
ورزشی  و  اجتماعی  فرهنگی،  کمیسیون 
یک  بدنه  در  افزود:  گرگان  شهر  شورای 
پایگاه  مبنای  بر  مختلفی  قشرهای  شهر، 
مختلف  مناطق  در  اقتصادی  و  اجتماعی 
سکونت دارند و در همین راستا با توجه 
به مسائل معیشتی و اقتصادی شهروندان 
عدم  و  برخوردار  کم  مناطق  در  ساکن 
توانایی در رفع نیازهای مذکور، توجه به 
مطالبات اجتماعی و رفع نیازهای فرهنگی 
چنین مناطقی باید در راس اولویت های 
شهر  اسلامی  شورای  و  شهری  مدیریت 
از  پس  کرد:  بیان  بگیرد.وی  قرار  گرگان 
تشکیل کمیسیون فرهنگی در دوره ششم 
شورای اسلامی شهر گرگان، این مهم در 
و  شناسایی  با  تا  گرفت  قرار  دستورکار 
فرهنگی  و  جغرافیایی  مشخصات  ثبت 
برخوردار،  کم  و  محروم  تمامی محلات 
سرانه  متوازن  توزیع  جهت  لازم  برنامه 
فرهنگی و همچنین ارائه خدمات ورزشی 
ادامه  بگیرد.حسینی  قرار  کار  دستور  در 
های  برنامه  اجرای  اجتماعی،  نشاط  داد: 
عادلانه  توزیع  پروری،  فرزند  فرهنگی، 
آموزش  و  ورزشی  امکانات  رایگان  و 
مطالبات  جمله  از  شهروندی  حقوق 
مهم ساکنان محلات کم برخوردار است 
اثرگذار  ریزی  برنامه  با  امیدواریم  که 
تا  بتوانیم  آتی  سال  دو  در  هدفمند  و 
مذکور،  نیازهای  رفع  برای  زیادی  حد 
انجام  را  ماندگاری  و  اصولی  اقدامات 
داده باشیم.وی با بیان اینکه قطعاً در این 
بین، خانه های فرهنگ در ارائه خدمات 
اجتماعی به ساکنان محلات نقش مهمی 
از  یکی  البته  گفت:  کنند،  ایفا  باید  را 
در  فرهنگی  کمیسیون  اصلی  محورهای 
و  وضعیت  اساسی  تغییر  ششم،  دوره 
ساختار خانه های فرهنگ در شهر گرگان 
است و قطعاً باتوجه به شناسایی و آسیب 
شناسی وضعیت فعلی خانه های فرهنگ، 
می توان برنامه ای مدون و چشم اندازی 

روشن برای آن ترسیم کرد.

بیشتر اقلام مصرفی در چاپخانه ها وارداتی است به همین
 دلیل بالارفتن قیمت دلار در چند سال اخیر باعث افزایش
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